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PO SEDMIH LETIH VOJAŠKE^ STRAHOVLADE^ PRVI_ KORAK K POVRNITVI^ DEMOKRACIJE

Grški fašistični režim v razsulu 
Oblast ponovno v rokah civilistov

Na poziv predsednika Gizikisa se je že vrnil v Atene iz izgnanstva stari desničarski 
voditelj Karamanlis, ki bo predsedoval novi vladi - Posvetovanja z drugimi pred
stavniki sredine in desnice - Množica v Atenah navdušena ob koncu vojaške diktature

|(8j 23. — Predsedstvo republike je objavilo sporočilo, v
drža em ?r.av*' 50 SVške oborožene sile odločile poveriti vodstvo
GrčiiV6 v'adi zaradi težkih okoliščin, v katerih se nahaja
sP0ro'-i re<^SeC*rl''< rePul:5like general Fedon Gizikis, je rečeno v 
Kane|C' U’i |e za,° sl<I'cal sei°. na kateri so bili prijetni Panajotis 
)(ez- .°Pu|fs' Stefanos Stefanopulos, George Athanasiades, Spiros Mar- 
Kse Ge°rge Mavros, Petros Garufalias, Evangelos Averof in 
Sršk ° °n. ^0'°tas- Poleg tega so se seje udeležili vrhovni poveljnik 
nik * * * * vp(s^e 9en. Bonanos, povelj- —Srške
Voin V°*s*<e Galatsanos, poveljnik 

me mornarice admiral Arapakis
PaniE!"* 'e,als,Va 9eneral Pa-
$y. ^*enah so obenem sporočili, 
V p6 ,Predsednik Gizikis telefoniral 
Ka ariz s,aremu grškemu politiku 
Vza nian^su 'n 9a zaprosil, naj pre- 
lac^16 Pre<3sedstvo civilne vlade 
bi l°']a'ne enotnosti, v kateri naj 
terM .P73'6 vse 9ra*<e stranke ra- 
kli .ev'^arskih. Iz vlade bo tako iz- 
Jjfna leva stranka EDA, ki je v 

njem izvoljenem grškem parla- 
m*nto imela 20 poslancev, 
e .Ji^stvo je dočakalo vest 
j, sestavi civilne vlade
toliki,m.zadovoIjstvom- Prvič po 
lo „l?,leti.h se ie na ulicah zbra- 

ehko število ljudi, da bi dalo

duška svojemu veselju ob odstopu 
vojaške vlade. V zadnjih letih je 
bilo namreč v veljavi izredno sta
nje, zaradi česar so vsi ljudski 
shodi bili prepovedani.

Karamanlis je že odpotoval iz 
Pariza, baje s posebnim letalom, 
ki mu ga je dal na razpolago fran
coski predsednik Giscard D’Estaing, 
ki mu je obenem voščil veliko sre
če ob povratku v domovino. Kara
manlis je bil pred leti celih osem 
let predsednik grške vlade. Z od
ločno desničarskih pozicij je skušal 
omejiti kraljevo oblast. Zato je mo
ral pred enajstimi leti zapustiti Gr
čijo in se zateči v Pariz, kjer je 
od takrat živel v izgnanstvu.

Od političnih osebnosti, ki jih je 
Gizikis danes sklical, je samo Mar-

kezinis sodeloval v eni izmed vo
jaških vlad, ki so si sledile v Gr
čiji po državnem udaru leta 1967, 
ko so polkovniki prevzeli oblast. 
Averof je bil osem let zunanji mi
nister v Karamanlisovi vladi, Ga- 
rufaliosa imajo za človeka, ki je 
zelo blizu bivšemu grškemu kralju 
Konstantinu, Zolotas pa je finančni 
izvedenec, nekdanji guverner o- 
srednje grške bančne ustanove. 
Kanelopulos je vodil desničarsko

Več kot sto tisoč oseb je da
nes ponoči dočakalo bivšega 
grškega ministrskega predsed
nika Karamanlisa, ki je po 11 
letih izgnanstva dopotoval iz 
Pariza v Atene. Istočasno so 
bile v številnih grških mestih 
študentske manifestacije, s ka
terimi so pozdravili konec vo
jaške diktature in upanje v 
novo dobo demokracije. Štu
dentje so počastili spomin žr
tev na Cipru in večkrat zah
tevali povratek nadškofa Ma- 
karia na otok.
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OSMI DAN FO VOJAŠKIM UDARU, KI JE ODSTAVIL MAKAR1A

Pučistični vodja Sampson odstavljen 
(lerides začasni predsednik Cipra
Cleritks je bil doslej predsednik ciprskega parlamenta in Makariov sodelavec 
Kljub premirju še vedno praske - Sile OZN zasedle letališče v Nikoziji 
Zaradi novih dogodkov v Grčiji trenutno odložena tristranska pogajanja v Ženevi

či KOZIJA, 23. — Samozvani pu- 
S 'n> ciprski predsednik Nicos 
goril?800 j® kil pod pritiskom do- 
ne„;ov v Grčiji in svetovnega jav- 
Povp •(mnenja prisiljen odstopiti in 
Pred™* ?a®asno predsedstvo vlade 
Glafi nil<u ciprskega parlamenta 
čil ;?su..Cleridesu. Vest je sporo- 
v „ , ozijski radio, ki je še vedno 
Zal,,? u 1 «stili, ki so strmoglavili 

-a predsednika Makaria. 
že ? ?ačasni predsednik Clerides je 

Prisegel pred pafoškim škofom, 
ju arnPSon, znani voditelj protiangle- 
šlfn ®verile in zvest zastopnik gr- 
Dri®a Polkovniškega režima, je bil 
tem i en k odstopu samo 24 ur po
sta . .so sklenili, da se bodo pred- 
Tn'?1?* Melike Britanije, Grčije in 
£eij Je sestali v Ženevi, da bi za- 
nn P°novna pogajanja za dokonč- 
riri re®ttev ciprskega vprašanja. Cle- 
v .®sovo ime je bilo v zadnjih dneh 

ekrat slišati v krogih političnih 
jPazwsQcev kot ime človeka, ki 

nko privede do rešitve krize. Že 
Preteklosti je Clerides kot Maka- 

J07 Predstavnik vodil pogajanja s 
gt^stavniki turške skupnosti na

.J?° ciprski ustavi mora predsed- 
■k parlamenta prevzeti predsed- 
tvo republike v primeru odsotno- 
i ali nezmožnosti izvoljenega pred- 

“^unika. Gre za kompromis, ki so 
jfa vsekakor dosegli v zahodnih di- 
{“Omatskih krogih na predvečer po- 
»ovorov med Turčijo, Grčijo in Ve

ko Britanijo. Eden pogojev, ki jih 
; Postavil varnostni svet OZN je 
j* umik grških častnikov z otoka 
p.r' Povratek ustavnega reda na 
^Pru. Clerides je bil že 15 let 
Predsednik ciprskega parlamenta 

0 njem so že dalj časa govorili 
k°t o naravnem nasledniku Maka- 
r*a- Prav on je že od vsega začet- 

Vodil pogajanja med obema ci
prskima narodnostnima skupnosti- 
”*a- Zaradi njegove zmernosti so 
5JU naklonjeni tako ciprski Grki kot 
‘Urki, s simpatijo pa gledajo nanj 
*'1<n zahodni politični krogi. V po- 
®?stih napetih trenutkih med Maka- 
ri°m in Atenami je Clerides po- 
"Jkvadi našel kompromis med obe- 
P1® stališčema.

Ciprski nadškof Makarios je na 
. ,°ji današnji tiskovni konferenci 
'Zjavil, da se bo v prihodnjih ted- 
iPn vrnil na Ciper kot zakoniti in 
jžvoljeni predsednik in da je Glaf- 
kos Clerides zgolj začasni predsed- 
hik v njegovi odsotnosti. Makarios 

izrazil svoje zadovoljstvo ob 
vesteh o koncu vojaškega režima 
7 Grčiji.

Našdkof je pozdravil povratek 
demokracije v Grčiji, pa čeorav 
te na Cipru terjal številna grška 
1,1 turška življenja. Makarios je na
dalje izjavil, da bo konec vojaškega 
režima v Atenah v mnogočem pri- 
apeval k pozitivni rešitvi ciprske 
krize. V zveei s povratkom Ka

ramanlisa v Atene pa je dejal, 
da je slednji večkrat dokazal, da 
je zelo sposoben državnik. Izrazil je 
tudi upanje, da se bo v Grčijo vrnil 
tudi bivši kralj Konstantin, doda! 
pa je, da ne mara na noben način 
vplivati na grške notranje odnose.

Ko je spet govoril o imenovanju 
Cleridesa za začasnega predsedni
ka je dejal, da je privolil v njegovo 
imenovanje, ker je to v skladu s 
ciprsko ustavo in je torej napredek 
k povratku ustavnega reda, kot to 
zahteva nedavna resolucija varno
stnega sveta OZN. Makarios je re
kel, da bo v prihodnjih dneh odpo
toval v Ženevo, kjer bodo mirovni 
pogovori, katerih pa se ne bo ne
posredno udeležil. Pogovori ne bodo 
mogli prinesti nobenega sporazuma, 
ki ga jaz ne bom odobril, je zaklju
čil Makarios.

Nasprotujoče si oborožene sile na 
Cipru v glavnem spoštujejo spora
zum o premirju. Na več krajih so 
sicer zabeležili manjše praske, ki 
pa ne ogrožajo premirja. Zaradi ne
katerih incidentov v Nikoziji je po
veljstvo mirovnih sil OZN sklenilo 
zasesti tamkajšnje mednarodno leta
lišče, da bi olajšali prihod novih 
čet svetovne organizacije na otok. 
Poročajo, da bo Avstrija poslala na
daljnjih 60 vojakov, Švedska 200, 
Finska pa tudi 200. Kot. znano, je 
sam generalni tajnik Waldheim v 
preteklih dneh zaprosil te države, 
naj okrepijo svoje oddelke na otoku, 
ker številčno niso kos svojim nalo
gam. Po nekaterih sporočilih naj bi 
prišlo do incidentov vzdolž «zelene 
črte», ki v Nikoziji deli obe skup
nosti. Po vesteh, ki so jih posredo
vali časnikarji, ki so ostali na oto
ku, naj bi turške čete, ki so se iz
krcale na Cipru, nadzorovale pri
stanišče Kirenio ter prehod od oba
le do Nikozije. To vest so posredno 
potrdili tudi v Atenah in v Ankari.

Turški ministrski predsednik Ece- 
vit je danes poročal ljudski skupšči
ni o poteku vojaških, ali mirovnih, 
kot pravijo Turki, operacij na 
Cipru. Turške čete so imele v zadnjih 
dneh 57 mrtvih, 184 ranjenih in 
242 pogrešanih. Turški premier je 
dejal, da Turčija nima nobenega 
namena, da bi si prisvojila otok ali 
da bi ga zasedla. Poročal je tudi, da 
imajo turške čete pod nadzorstvom 
področje v obliki trikotnika, kate
rega vrh je Nikozija, osnova pa o- 
balno področje pri Kirenii. Ta pre
hod do morja je za Turke zelo po
memben, saj gre za tradicionalno 
zahtevo turške skupnosti.

Izraelska šolska ladja «Mevoot 
Vam» je v ciprskih vodah rešila 
42 turških mornarjev, članov po
sadke neke turške vojne ladje, ki 
so jo baje sami Turki po pomoti 
potopili. Ker je izraelska ladja zelo 
majhna so morali pustiti na morju 
še kakih sto mornarjev, po katere

bodo priplule druge ladje. Turške 
mornarje je izraelska enota pri
peljala v Haifo.

Medtem so se vedno v teku pri
prave na tristransko mirovno konfe
renco, ki bi morala biti v četrtek ali 
petek v Ženevi, ki pa so jo zaradi do
godkov v Grčiji, ki so povzročili od
stop vojaške vlade, odložili.

Ciprska kriza je povzročila tudi 
manjši diplomatski incident med Ve
liko Britanijo in Združenimi državami. 
Na včerajšnji seji vlade je britan
ski zunanji minister Callaghan baje ob
tožil ameriškega državnega tajnika 
Kissingerja, da si je prilastil zasluge 
za dosego premirja na Cipru, ki pa 
je sad britanske diplomatske akcije,

viado, ki bi morala privesti do vo
litev in ki so jo polkovniki leta 
1967 strmoglavili.

Gre kot vidimo izključno za pred
stavnike desnice in sredine grškega 
političnega življenja. Vsekakor je 
še prezgodaj, da bi govorili o na
stopu nove dobe demokracije. Gre 
pa brez dvoma za pomemben ko
rak na poti k demokratizaciji gr
škega političnega življenja, saj je 
pozitivno že samo dejstvo, da je 
vojaška vlada bila prisiljena odsto
piti pod pritiskom dogodkov v zve
ži s ciprsko krizo in ki so se spre
vrgli v oboroženi spopad. Vojaška 
vlada je bila prisiljena prositi za 
pomoč predstavnike strank, da bi 
premostila hudo krizo, v katero je 
Grčijo pahnil polkovniški fašistični 
režim.

Na atenskem letališču se je med
tem zbrala velika množica ljudi, da 
bi pozdravila starega Karamanlisa 
ob njegovem povratku v domovino 
po 11 letih izgnanstva. Na tisoče 
ljudi je kričalo protiameriška gesla 
ter zahtevalo povratek Makaria na 
Ciper.

Nekaj po dvajseti uri se je seja 
med Gizikisom in političnimi pred
stavniki nadaljevala. Opazovalci v 
Atenah ugotavljajo, da na njej ni 
niti Papadopulosa, vojaškega vodi
telja, ki je privedel vojsko na ob
last, niti loanidesa, ki ga je strmo
glavil in postavil Gizikisa za pred
sednika republike. Odprto je še 
vprašanje ohranitve republike, saj 
nekateri govorijo celo o možnosti 
povratka bivšega kralja Konstanti
na. Sprašujejo se tudi, kakšna b" 
usoda levih strank, brez katerih hi 
mogoče govoriti o res demokratič
ni vladi.

Med prvimi je reagiral na vesti 
o sestavi nove civilne vlade v Gr
čiji glasbenik Mikis Theodorakis, ki

Konstantin Karamanlis

je pozval grško ljudstvo naj najprej 
obračuna z ameriškimi hlapci, ki so 
privedli Grčijo na rob katastrofe. 
Theodorakis nadalje zahteva v ime
nu «koordinacijskega odbora giba
nja nove levice», naj se oblast iz
roči ljudstvu. Obsoja tudi napad 
vojaške junte na ciprsko vlado ter 
turški oboroženi napad na otok.

Izvoljen predsednik 
deželnega odbora 
na Sardiniji

CAGLIARI, 23. — Tukaj se je ses
tal novoizvoljeni deželni svet. Na pr
vi seji in pri prvem glasovanju je 
bil izvoljen za predsednika deželnega 
odbora demokristjan Giovanni Del Rio. 
Zanj so glasovali svetovalci krščan
ske demokracije, PSI. PSDI in PRI. 
Na Sardiniji bodo torej sestavili de
želno upravo leve sredine. Na dežel
nih volitvah je letos krščanska demo
kracija zelo nazadovala
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Pripadnik ciprske narodne garde na stiaži v predmestju Nikozije
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DANES «VSEDRŽAVNI DAN BOJA IN MOBILIZACIJE»

DELAVCI ZAHTEVAJO SPREMEMBO VLADNIH 
UKREPOV IN GOSPODARSKEGA RAZVOJA
Stavke in shodi v tovarnah in na vseh delovnih mestih - Sreča
nje sindikalnih voditeljev s socialisti in socialdemokrati

RIM, 23. — Vsi delavci se bodo jutri udeležili velikega «vse
državnega dneva boja in mobilizacije», ki ga prireja enotna sindikalna 
federacija CGIL, CISL in UIL. Dan je posvečen boju proti vladnim 
davčnim in drugim konjunkturnim ukrepom, ki bodo hudo prizadeli 
najbolj delavske družine in upokojence.

Obenem sindikalne organizacije 
zahtevajo spremembo gospodarske
ga razvoja, da ne bodo samo de
lavci in nižji srednji sloj plačevali 
za zavoženo gospodarstvo. Zato 
sindikalne organizacije so sestavile 
vrsto predlogov za spremembo 
sprejetih vladnih odlokov, ki jih 
mora parlament še potrditi. V tej 
zvezi so sindikalne organizacije na
vezale neposredne stike z vsemi 
strankami ustavnega loka.

Sindikati zahtevajo: takojšnjo u- 
veljavitev prvih ukrepov o delni 
odmrznitvi kreditov; spremembo 
povišanja tarif električnega toka, 
da se zajamči minimalna porabaje dejal Callaghan.

................................... .

IZJAVA SEKRETARJA IA IUNANJE ZADEVE SFRJ MILOŠA MINICA

Sedaj je treba v celoti uresničiti 
soglasno resolucijo varnostnega sveta
Napori Jugoslavije za podporo Makariu in neuvrščenemu Cipru ■ Ker je grozila 
razširitev spopada, je morala Jugoslavija sprejeti nujne ukrepe za lastno varnost

BEOGRAD, 23. — Podpredsednik 
ZIS in zvezni sekretar za zunanje 
zadeve Miloš Minic je na skupni se
ji obeh zborov odgovoril na vpraša
nje delegatov o sedanjem mednarod
nem položaju, ki je nastal zaradi 
ciprske krize ter o stališču in dejav
nosti Jugoslavije v zvezi s tem. Minic 
je najprej potrdil, da je ciprska kri
za nastala zaradi intervencije grških 
oboroženih sil, za kar nosi vso od
govornost grška vlada. Sedanji raz
plet lahko pripomore, da bodo vsi 
zainteresirani faktorji naposled spoz
nali, da niso več sprejemljivi niti 
realni poskusi enostranskega vsilje
vanja rešitev. Zdaj je najnujnejša 
naloga, je nadaljeval Minic, da se 
soglasno sprejeto resolucijo varnost
nega sveta uresniči v celoti ter omo- 
gečijo zakoniti vladi in predsedni
ku Makariosu opravljati njene funk
cije. V zvezi z bližnjimi crojnimi 
ra/govori v Ženevi je Minic po.id.aril. 
ca brez m oštevanja pravic ciprsKe- 
ga ljudstva in brez enakopravne u 
deležbe njegovih zakonitih predstav
nikov pri ure anju k> iie tudi ni mož
na pravična in trajna ureditev tega 
problema .

Minic je potem govori, o neevoum 
nem stališču in odločni akciji ‘ugo- 
slavije za podporo predsedninu Ma 
ktriosu in neuvrščenem Cipru, re
koč, da se v tem izraža načelna

opredelitev Jugoslavije v mednarod
nih odnosih in prepričanje, da so 
tud' varnost in neodvisnost Jugoslavi
je najtesneje povezani / obrambo svo
bode in neodvisnosti drugih držav.

zlasti še sosednih. Grozilo je, da se 
bu oboroženi spopad nevarno razširil, 
je rekel Minic, zato je bila Jugosla
vija prisiljena sprejeti nujne ukrepe 
za okrepitev lastne varnosti.

delavski družini; preklic ukrepa o 
povišanju plačevanja višjega social
nega prispevka za 1,65 odst., če ne j skl pomočniki 
bo vlada poskrbela, da bodo ti no- ' 
vi dohodki takoj služili za uresni
čitev zdravstvene reforme; uved
bo javnega nadzorstva nad uvozom 
govejega mesa, sestavo zadostnih 
zalog, da se odpravijo špekulacije 
in zadržujejo cene ter strogo zadr
ževanje cen ostalih vrst mesa; pre
klic napovedanega povišanja dav
ka na dodatno vrednost IVA na 
tekstilno blago in na konfekcijo 
ljudske porabe; obdržanje sedanje 
cene plinskega olja za domače o- 
grevanje; povišanje neobdavčljive 
osnove na osebne dohodke do 2 
milijona lir za poprečno družino; 
uvedbo dejanskega progresivnega 
obdavčevanja nepremičninske imo- 
vine, upoštevajoč njihovo uporabo 
in vrednost; odobritev strogih ukre
pov za odločen boj proti davčnim 
utajam; uresničitev obveznosti za 
boj proti parazitizmu, nepotrebnim 
ustanovam in za boljšo učinkovi
tost dela javne uprave; takojšnjo 
uvedbo politike nadzorovanja cen, 
da se med drugim prepreči, da 
bodo nove obdavčitve vplivale na 
podražitev blaga; združitev načr
tov za razvoj živinoreje, odpravo 
spolovinarskih in kolonskih pogodb 
ter spremembo jamstvenih pogojev 
za kmetijske kredite, da se omo
goči hiter in skladen razvoj kme
tijstva.

Za uresničitev teh zahtev bodo vsi 
delavci jutri stavkali največ štiri
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do še veliki napori tako grških 
kof vseh svobodoljubnih in mi
roljubnih sil na svetu, da se to

Fašistični režim grških polkov
nikov se je po sedmih letih 
strahovlade nad grškim ljudstvom 
zrušil pod težo lastnih pustolov
ščin, ki so s ciprsko krizo po
novno spravile v nevarnost že 
tako krhek mir na Sredozemlju 
in v svetu. Grško ljudstvo se je, 
kot poročajo agencijske vesti, 
takoj ko se je razširila vest o 
odstopu vojaške vlade, trumoma 
vsulo na ulice in po dolgih letih 
prisilnega molka izražalo svoje 
navdušenje nad koncem diktatu
re, ki jih je oropala vseh de
mokratičnih pravic in ki je kla
sično deželo svobode — Grčijo 
spremenila v jetnišnico in mučil
nico demokratov in naprednih 
ljudi. Kot sočasen odmev razvoja 
dogodkov na grškem polotoku 
je na Cipru moral neslavno s 
pozornice pučistični avanturist 
Nikos Sampson, ki je po navodilu 
atenske hunte strmoglavil legal
nega predsednika neodvisne in 
neuvrščene ciprske republike nad
škofa Makaria in oblast je za

DANES
: __

časno prevzel predsednik cipr
skega parlamenta Clerides, znan 
kot eden najožjih Makariovih so
delavcev.

Ves demokratični in svobodo
ljubni svet pozdravlja v tem tre
nutku ta nepričakovani razplet 
dogodkov v Grčiji in na Cipru 
s prav takim neprikritim zadovolj
stvom, kot je bil v vseh teh 
letih solidaren z bojem grških 
demokratičnih sil proti fašistič
nemu polkovniskemu režimu. To 
zadovc-.stvo pa ne bo moglo 
biti popolno vse dokler ne bodo 
z odstranitvijo vojaškega faši
stičnega režima odstranjeni tudi 
vzroki, ki so omogočili fašizem 
v Grčiji, po drugi strani pa pri
vedli do grško - turškega spopa
da na Cipru. Prvi korak v tej 
smeri je storjen, potrebni pa bo-

doseže. Povratek k demokraciji v
interesu svetovnega miru ne bo
smel ostati le krinka za ohranitev
reakcionarnega režima v Grčiji
v kakršni koli drugi obliko, am
pak bo moral pomeniti dokončno 
zmago tistih demokratičnih sil v 
Grčiji, ki nasprotujejo, da bi ta 
dežela bila še naprej figura na 
šahovnici blokovske «natovske» 
politike. Rešitev ciprske krize pa 
tudi ne bo mogla predstavljati 
koraka naprej k miru v Sredo
zemlju in v svetu, če ne bo u- 
poštevala interesov ciprskega 
ljudstva in če ne bo spoštovala 
neodvisnosti in neuvrščenosti ci
prske republike s povratkom le
galne oblasti na njej v smislu 
soglasno sprejete resolucije var
nostnega sveta. Vsaka drugačna 
«rešitev» ciprskega vprašanja ne 
bi bila rešitev, pač pa le po
novna nevarna igra na škodo ev
ropskega in svetovnega miru.

ure. obenem pa manifestirali na 
skupščinah v tovarnah in na velikih 
delavskih shodih, ki jih bodo pri
redile sindikalne organizacije po 
posameznih pokrajinah.

Udeležbo na tej veliki sindikalni 
manifestaciji so napovedali tudi dr
žavni in poldržavni uslužbenci, trgov- 

uslužbenci turističnih 
ustanov in javnih storitev. Vsi bodo 
stavkali po tri ali štiri ure.

Solidarnost Z dnevom boja in mobili
zacije izraža tudi vsedržavna zveza 
časnikarjev,. Id poziva uredniške od
bore, naj na delovnih mestih skliče
jo zborovanja, na katerih naj prou
čijo razvoj sindikalnega boja čas
nikarjev in tiskarjev za demokraci
jo javnega obveščanja in za obstoj 
dnevnega časopisja. Radiotelevizijski 
časnikarji pa so sklenili, da bodo 
prekinili delo za dve uri v posamez-

nih izmenah.
Trije tajniki sindikalne federacije 

Lama Storti in Vanni so imeli danes 
prvo srečanje s socialdemokrati in 
nato s socialisti, v okviru boja proti 
vladnim davčnim in ostalim konjun- 
kl urnim ukrepom. Sindikalisti so ob
razložili voditeljem obeh strank svo
ja stališča in svoje zahteve. Po sre
čanju so izjavili, da ne bodo dali 
nobene ocene o jiogovorih, dokler se 
ne bodo razgovarjali z voditelji vseh 
strank ustavnega loka. Medtem ko 
so socialdemokrati izjavili, da neka
tera njihova stališča za premostitev 
sedanjih gospodarskih težav niso pov
sem v skladu z zahtevami sindikalnih 
organizacij, so predstavniki socialis
tov izjavili, da je prišlo na srečanju 
da enakih pogledov' p mnogih vpra
šanjih in do enake ocene gospodar- 
sko-socialnih vprašanj.
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SESTANEK PREDSTAVNIKOV VLADNE VEČINE

Dogovor o spremembah 
vladnih zakonskih odlokov
RIM, 23. — Na Montecitoriu so se 

nocoj sestali predstavniki parlamen
tarnih skupin štirih strank vladne 
večine. Proučili so morebitne spre
membe, ki jih bo treba vnesti 
v posamezne zakonske odloke, ki 
jih je vlada sprejela 6. julija. Gre 
za davčne in druge konjunkturne 
ukrepe, ki so vzbudili velik odpor 
predvsem pri delavcih. Te ukrepe je 
vlada že predložila v potrditev par
lamentu in jih sedaj proučujejo par
lamentarne komisije. O njih morata 
še razpravljati in odločati zborni
ca in senat. Pričakuje se, da bo 
prišlo do ostrega spopada med vlad
no večino in opozicijo.

Po nekaterih vesteh so se vodi
telji parlamentarnih skupin leve 
sredine dogovorili o nekaterih spre
membah vladnih odlokov, o drugih 
pa bodo še razpravljali. Razumlji
vo je, da morajo o tem dogovoru 
obvestiti vlado, še posebno pa fi
nančne ministre. Zato so se že do
govorili, da bodo pred začetkom 
razprave v avli imeli skupni se
stanek in točno določili, katere 
vladne odloke bodo spremenili, ka
tere pa ne.

Na današnjem sestanku so se do
govorili, da bodo spremenili odlok 
o enkratnem plačevanju davka na 
stanovanjske hiše, in sicer tako, 
da bodo davek plačale tudi osebe, 
ki so si zgradile stanovanje z dr
žavno denarno pomočjo. Sedanji za
konski odlok ne predvideva obdav
čitve teh stanovanj.

Zvedelo se je tudi, da so se do
govorili za spremembo zakonskega

odloka, ki določa plačevanje IVA 
na dohodke. Sklenili so, da bodo 
izvzeti plačevanja davka IVA do
hodki do 2 milijona in pol, za ka
tere pa bodo prizadeti plačali sa
mo 50.000 lir letno. Glede sprejema 
v službo novega osebja za finanč
no upravo, bodo vladne stranke 
predlagale, da se za sedaj šte
vilo novih uslužbencev omeji na 
okrog 6.000 in da se sprejmejo u- 
krepi za boj proti davčnim utajam. 
Ostale uslužbence naj bi sprejeli v 
službo na osnovi rednega zakonske
ga predloga.

Predstavniki vladnih strank so se 
dogovorili, da ne bodo vnesli poseb
nih sprememb pri načinu plačevanja 
davka na petrolejske proizvode, ki 
ga plačajo petrolejski industrijci. 
Predlagali pa bodo spremembo, ki 
bo določala, da se poviša sedanja 
obrestna mera od 4,75 odstotka na 
9 odstotkov na nepravočasno plače
vanje davka na petrolejske proizvo
de in da se k temu pribije še do
datna obremenitev od 1 do 3 od sto.

Po sestanku se je tudi zvedelo, 
da pripravljajo zakonski osnutek, ki 
bo dokončno uredil vprašanje tako i- 
nienovanih kmetijskih razvojnih usta
nov in da bodo hkrati začeli prouče
vati zakonski odlok o financiranju bol
niških blagajn. Zdi se, da so so
cialisti zahtevali, naj bi vlada pred 
predložitvijo zadevnega zakonskega 
odloka imenovala pri vsaki bolniški 
blagajni svojega komisarja.

Vse te predloge in sklepe bodo 
sporočili jutri finančnim ministrona.
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Z DANAŠNJO ŠTIRIURNO SPLOŠNO STAVKO

Nov odgovor delavskega gibanja 
na protiljadske vladne ukrepe

Stavke se bodo udeležile vse kategorije, v posameznih podjetjih in tovar
nah pa so sklicali delavske skupščine . Celodnevna stavka gradbincev

Kritičen gospodarski položaj v dr
žavi postaja s časom vedno bolj 
zaskrbljujoč. Spoznava ga v vsej 
svoji stvarnosti navadna gospodinja 
med dnevnimi nakupi v trgovini, od
kriva ga delavec na službenem me
stu, kjer se neustavljivo izoblikuje 
nevarnost brezposelnosti. Kako od
govarjajo na to zaskrbljenost ljud
skih množic tisti, ki krojijo njeno 
usodo? Vlada je posegla z dejanski
mi ukrepi v davčni politiki, a ti 
so le še povečali splošno nezado
voljstvo, ker je še enkrat padla 
glavna teža vladnih odločitev pred
vsem na delavske sloje. Sindikalne 
organizacije so zato odločno odgo
vorile. Zahtevale so, da vlada pro
uči in sprejme njihove predloge gle
de drugih družbenih reform, obe
nem pa so sklenile zaostriti sindi
kalni boj ter s tem pritisniti na 
vladne organe, da bi spremenili svo
je izbire ter jih preusmerili na pot 
dejanskega družbenega napredka.

Enotna sindikalna federacija CGIL, 
CISL in UIL je zato proglasila da
našnji dan za dan boja delavskega 
gibanja za preobrazbo vladne gos
podarske politike. Ta sklep, ki je 
bil sprejet na vsedržavni ravni, se 
v naši pokrajini, kakor tudi v osta
lih predelih dežele in države, ures
ničuje s splošno štiriumo stavko. 
Tako je na sobotni seji odločilo po
krajinsko enotno sindikalno tajni
štvo, ki je sedanji gospodarski po
ložaj proučilo ne le v luči sploš
nega gospodarskega dogajanja na 
vsedržavni ravni, temveč tudi v od
sevu tega dogajanja na naše kra
jevne razmere, ki se, kot znano, 
zaostrujejo zaradi odločitve tržaške
ga občinskega odbora, da bo zviša
lo prevozne in nekatere druge ta
rife.

Sindikalno tajništvo je na zadnji 
seji določilo tudi točen spored da
našnje stavke, ki bo tokrat v po
poldanskih urah razen nekaterih 
izjem. Uslužbenci v javnih službah, 
v raznih delovnih izmenah ter usluž
benci z enotnim neprekinjenim ur
nikom bodo stavkali zadnje štiri ure 
običajnega urnika. Za osebje občin
skega prevoznega podjetja ACEGAT, 
ki se tako pridružuje dolgotrajni 
stavki osebja zasebnih avtobusnih

Kratkohlačniki iskreno česti
tajo svojemu članu

BORISU MIHALIČU
za opravljeno maturo na uči
teljišču.

podjetij, bo stavka razčlenjena. Me
sto in okolica bosta ostala brez pre
vozov od 9. do 11. ure ter od 15.30 
do 17.30.

Stavkale bodo torej vse kategori
je tako v industriji in kmetijstvu 
kot v terciarnem sektorju, razen o- 
sebja nekaterih neobhodno potreb
nih služb, kot so uslužbenci bolniš
nic, Rdečega križa, gasilci, čuvaji 
itd. Pri tem naj omenimo, da bodo 
delavci v trgovinstvu stavkali ves 
popoldan. Med stavko bodo v posa
meznih podjetjih in tovarnah delav
ske skupščine, na katerih bodo de
lavci in sindikalni predstavniki raz
pravljali o splošnih problemih ter 
o specifičnih vprašanjih, ki zade
vajo posamezne kategorije in delov
no pogodbo.

S posebnim poročilom so svoj pri

stop k današnji splošni stavki na
javili tudi upokojenci, včlanjeni v 
svojo pokrajinsko sindikalno fede
racijo. Ob tem tajništvo federacije 
vabi vse svoje člane naj se zbere
jo ob 9.30 na Trgu Oberdan.

Posebej moramo podčrtati današ
njo stavko gradbincev, ki se sicer 
vključuje v splošen protestni okvir 
zaradi vladnih ukrepov v gospodar
stvu, a obsega obenem specifične 
elemente tega sektorja. Gradbinci 
namreč zahtevajo poleg takojšnje 
ukinitve omejevanja kreditov tudi 
odobritev desetletnega načrta za 
ljudske gradnje ter takojšen vlad
ni poseg za rešitev dramatičnega 
položaja na področju ljudskih gra
denj v večjih mestih ter na jugu. 
Zato bodo gradbinci danes stavkali 
ves dan.
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SESTANKI IZVRŠNIH ODBOROV KPI, PSI, PRI, KD, IN PSDI

Stranke preučujejo zapleten položaj 
zaradi krize tržaške občinske uprave

Po vsej verjetnosti bo stanje ostalo «zamrznjeno» do jeseni

POPOLDANSKA SEJA DEŽELNEGA SVETA

Precej polemična razprava 
o finansiranju industrije

Danes bo deželni svet sprejel ukrepe 
za preprečevanje neofašistične dejavnosti

Bertoli, ko je navedel, da se je 
število aktivnega prebivalstva v de
želi znižalo od 480.000 1961. leta na
440.000 1971. leta. Pri tem pa je 
značilno, da se je število zaposle
nih v industriji znižalo v istem raz
dobju od 220.000 na 197.000.

V odgovoru je odbornik za indu
strijo Stopper zagovarjal sistem pri
spevkov, s katerimi se krepi indu
strijska dejavnost in ki tudi omogo
ča boljšo geografsko razporeditev 
novih industrijskih obratov, da se 
prepreči prevažanje delavcev. Za
nimivo je tudi, da je Stopper na
vajal, kot dokaz za učinkovitost za
kona, podobno kot Bertoli podatke, 
ki pa so bili bistveno drugačni, saj 
je trdil, da se je v desetih letih 
industrijska zaposlitev povečala, ker 
je bilo 1961. leta zaposlenih v in
dustriji 140.000 oseb, 1971. leta pa
173.000 oseb in torej 23 odstotkov 
več, k čemur so pripomogli tudi de
želni zakoni o pomoči industriji.

Danes bo v začetku seje poročalo 
predsedstvo o sestanku, ki je bil 
pred časom v Brescii in o sklepih, 
da se s skupnimi napori vseh de
žel zatre neofašistična dejavnost.

Deželni svet se je včeraj izjemo
ma sestal ob 15. uri, kar predstav
lja verjetno edinstven primer v nje
govi zgodovini. Dopoldne so se nam
reč sestale razne komisije, da bi 
tako pospešili postopek odobritve še 
treh važnih zakonov, ki jih name
ravajo sprejeti pred počitnicami.

Včeraj se je zaključila razprava 
o zakonskem predlogu, ki se nana
ša na ponovno finansiranje treh za
konov v korist industrijske dejav
nosti. Gre za ponovno finansiranje 
in nekatere spremembe zakona št. 
25 od 11. novembra 1965, zakona št. 
35 do 30. septembra 1969 in zako
na št. 8 od 4. aprila 1972.

Komunisti so zelo ostro kritizirali 
te zakone in ugotovili, da gre v 
bistvu za pomoč velikemu kapitalu, 
čeprav se govori, da naj bi se po
magalo majhni in srednji industri
ji. V tej zvezi so bili zanimivi po
datki, ki jih je podal svetovalec

V ponedeljek in včeraj so se 
sestala pokrajinska ožja vodstva 
KPI in skoro vseh strank leve sre
dine, ki so zainteresirane pri tr
žaški občinski upravi in pri ne
nadni krizi, do katere je prišlo v 
zvezi s predvidenimi zvišanji tarif 
ACEGAT. V ponedeljek se je sestal

lišč, saj niso vsi člani pokrajinske
ga vodstva mnenja, da je bila od
ločitev načelnika skupine in pokra
jinskega tajnika Gargana pravilna 
in da je bilo njegovo sporočilo o 
izstopu iz občinskega odbora v skla
du s splošnimi smernicami stranke. 
Predvsem se iz vrst PRI čujejo

izvršni odbor PSI, včeraj pa iz-1 glasovi, da se je stranka v resnici
vršni odbor PRI, PSDI in KD. O 
vseh teh sestankih do sedaj še niso 
izdali uradnih poročil, saj so se 
zavlekli pozno v noč, poleg tega pa 
vsaka stranka čaka na prvo potezo 
druge stranke, ker je položaj za
pleten.

Vse kaže, da ne bo prišlo do po
gajanj pred počitnicami in da se bo 
stanje «zamrznilo», kot smo to že 
napovedali takoj po izstopu re
publikancev iz koalicije leve sre
dine. Vendar pa to še ne pomeni, 
da kriza ni resna in globoka in da 
jo bo lahko brez težav premostiti.

Najbolj zapleten je položaj med 
republikanci, med katerimi je dokaj 
odkrito prišlo do ostro ločenih sta-
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POMEN PARTIZANSKEGA SREČANJA V NEDELJO V NABREŽINI

GRE TUDI ZA PRIZNANJE 
STATUSA BIVŠIM BORCEM

Septembra bo delegacija pokrajinskega odbora ANP! šla 
v Rim, kjer se bo pri pristojnih oblasteh zavzela za 

rešitev perečih vprašanj antifašističnih borcev

zavzemala za dosledno zvišanje ta
rif in da je torej polemizirala s so
cialisti, ki so bili mnenja, da je tre
ba poviške odložiti, ali vsaj znižati 
na najmanjši možni minimum. PRI 
pa je sprožila krizo, kot da bi bila 
proti zvišanju tarif ACEGAT in to 
na tak način, da do zvišanj tarif 
ni prišlo. To pa ima za posledico 
zelo resno krizo občinskega pod
jetja, ki ne ve, kje bo našlo sred
stva, da bo lahko izplačalo u- 
službencem prejemke.

V ponedeljek se je sestal tudi 
izvršni odbor tržaške federacije 
KPI, ki je ugotovil, da ni mogoče 
več reševati položaja tržaške ob
činske uprave s «preverjanji» med 
strankami leve sredine in da mora 
občinski odbor takoj podati ostavko.

Prejšnje dni smo v našem dnev- 
liku sicer že objavili vabilo pokra
jinskega odbora vsedržavnega zdru- 
Senja partizanov Italije — ANPI o 
jartizanskem taboru, ki bo v sobo- 
a, 27., in v nedeljo, 28. t.m., v 
Nabrežini. Pester program kultur- 
lih in športnih prireditev bo ne- 
Ivomno privabil na tabor mnoge 
>ivše borce NOB in protifašiste 
mlajše generacije. Taka srečanja so 
lavadno povezana z obujanjem spo- 
ninov na zgodovinske dogodke iz 
^orbene preteklosti našega ljudstva. 
Prav je, da skrbi Zveza partizanov 
Ea obujanje teh spominov in nego- 
iranje borbenih tradicij. Na nedelj- 
ikem srečanju v Nabrežini sta na 
sporedu tudi govora predsednika po
krajinskega odbora ANPI Artura 
Calabrie in tajnika Dušana Košute.

Vendar pa tudi ne bo odveč, če 
a to priložnost zapišemo nekaj 
rstic o vprašanjih, ki so na dnev- 
em redu borčevskih organizacij 
laše pokrajine že vsa povojna leta 
o višijo tako rekoč v zraku nere- 
ena. Gre predvsem za priznanje 
tatusa premnogim bivšim borcem 
laše pokrajine, zlasti borcem pre- 
:omorcem, ki so se bojevali ramo 
ib rami z jugoslovanskimi partiza- 
ii po kapitulaciji bivše države, ki 
o na svojih dolgih zmagovitih po- 
lodih prišli celo prispevat svoj o- 
iromnj delež v zadnje boje za osvo- 
»oditev našega mesta. Kje so torej 
ukaj kriteriji, da po skoraj tridese- 
ih letih osvoboditve, morajo ti bor
ii še vedno zaman trkati na vrata 
»ristojnih oblasti za priznanja svo
jih deležev v osvobodilnem boju? 
te je bila italijanska repubjika o- 
snovana na temeljih protifašistične
ga, odporniškega gibanja in boja, 
kar je jasno in glasno zapisano tudi 
v ustavnih določilih te iste republi 
ke, čemu je še vedno okrog 2.5001 
nekdanjih partizanov v naši deželi,- 
ki so prikrajšani zaradi neprizna
vanja njihovih deležev v bojih za 
demokratične pridobitve? Je temu

vzrok, da so se bojevali v vrstah 
narodnoosvobodilne vojske Jugosla
vije? In če je to tako, mar ni bil 
nacifašistični sovražnik obenem tu
di sovražnik vseh demokratičnih 
Evropejcev? Potemtakem razlikova
nja med borci proti skupnemu so
vražniku, v nobenem pogledu niso 
utemeljena. Zlasti ne za borce tega 
obmejnega področja, kot pripadnike 
slovenske narodnostne skupnosti.

Vaške sekcije Zveze partizanov v 
naši pokrajini so v zadnjem obdob
ju temeljito razpravljale na svojih 
sestankih o tej krivični socialni di
ferenciaciji. Povsod po naših va
seh je še veliko borcev, ki nimajo 
priznanega statusa za udeležbo v 
osvobodilni vojni. Na sestankih so 
zahtevali, naj pokrajinski odbor 
ANPI pošlje svojo delegacijo v Rim. 
Enotno so soglašali, da bi bili v 
delegaciji tovariši Arturo Calabria 
Dušan Košuta, poslanec Albin škerk 
in Andrej Rener. Delegacija naj bi 
odpotovala v Rim v drugi polovici 
septembra. Zavzela naj bi se pri 
najpristojnejših oblasteh za dokonč
no rešitev tega socialnega problema 
bivših borcev. Vsakdo, ki se je z 
orožjem ali kakorkoli udejstvoval v 
osvobodilni, protifašistični borbi, naj 
bi prejel tudi priznanje v obliki 
dvojnega štetja pokojninske dobe, 
socialno-zdravstvenih olajšav, pred
nosti pri zaposlitvah in dodeljevanju 
stanovanj, kot imajo to urejeno po 
vseh državah, ki so se borile na 
strani zaveznikov proti nacifašizmu 
in okupatorjem.

Končno naj še ob partizanskem 
srečanju prihodnjo nedeljo v Nabre
žini zapišemo, da je pomen tega 
tabora tudi v tem, da bi preživeli 
borci na področju te občine, kjer 
je padlo ogromno žrtev v NOB, o- 
budili spomine na osvobodilno voj
no, zlasti mladi generaciji, ki v 
mnogih primerih ne zna vedno ce
niti, koliko krvi je bilo prelite za 
današnje demokratične pridobitve.

Dj. Planjavec

S sinočnje seje 
šentjakobske konzult«

Sinoči je šentjakobska rajonska 
konzulta razpravljala o dovoljenju 
za gradnjo stanovanjskega poslopja 
med Ul. Vespucci in Ul. Colombo. 
Predsednik konzulte Vascotto je po
vabil odbornike in tudi posamezni
ke med občinstvom, naj aktivno so
delujejo v razpravi in tako prispe
vajo k sklepu konzulte. V razpravo 
je poseglo več odbornikov in tudi 
posameznikov med občinstvom; vsi 
so v glavnem poudarili pomen so
cioloških in ambientalnih vprašanj 
pri izdaji gradbenega dovoljenja. 
Spregovoril je tudi dr. Fr. Škerlj, 
in najprej vprašal predsednika, če 
sme govoriti v slovenščini. Predsed
nik je odgovoril, da osebno nima 
riič proti in verjetno temu ne na
sprotuje niti konzulta, toda občina 
jim ne da na razpolago prevajalca. 
V svojem posegu je dr. Škerlj iz
javil, da bi bilo bolje, če bi zazi
dalno zemljišče nasadili z drevjem, 
ker v šentjakobskem rajonu zelenja 
sploh ni. Nato je še vprašal, kako 
bo poskrbljeno za parkirni prostor 
in če bodo zgrajena ljudska stano
vanja. Konzulta je v svoj sklep 
vključila nekatere pripombe dr. Fr. 
Škerlja.

Dobro bi bilo, če bi se sej ra
jonske konzulte udeleževalo več 
šentjakobskih Slovencev in zlasti 
mladine.

si agenta poškodovala roki. Rendi
ne pa je bil ob zob in je utrpel 
udarce do raznih delih trupa.

V zaporu so ga zaslišali in je 
imenoval za branilca odvetnika Bat- 
tella in Cuccagne, preiskovalci pa 
so mu enostavno dali uradnega bra
nilca — med drugim komaj «peče
no» odvetnico, ki ni niti bila pri
stojna za kazenske prekrške. Ko je 
Battello predočil sodnikom ta po
stopek, so takoj sprejeli njegovo 
zahtevo po preldnitvi procesa, če
prav se je tožilec Tavella temu 
uprl. Za anarhista bodo zahtevali 
začasno svobodo v pričakovanju 
procesa po rednem postopku.

NA LJUBLJANSKI TELEVIZIJI

Jutri polurna oddaja 
o manjšinski konferenci

V okviru redne televizijske od
daje «četrtkovi razgledi» bo jutri, 
v četrtek, na programu ljubljanske 
televizije polurni prispevek o tr
žaški konferenci o manjšinah, ki 
ga je med konferenco pripravil do
pisnik RTV Ljubljana Ivo Vajgl v 
sodelovanju z zunanjepolitičnim ured
nikom TV Dragom Košmrljem.

Poleg številnih predstavnikov na
rodnostnih manjšin iz Evrope, bo 
v oddaji sodeloval tudi predsednik 
SKGZ Boris Race, predstavnik ko
roških Slovencev dr. Franci Zwit- 
ter, predsednik tržaške pokrajine 
dr. Michele Zanetti, šef jugoslovan
ske delegacije Dimče Belovski, prof. 
Vlado Klemenčič iz Ljubljane, po
slanec Corrado Belci in drugi.

Prosveta

• Danes ob 18 nri bo na pobudo sek
cije KPI «Pratolongo» v Ul. dello Sco
glio 197 shod upokojencev, na vladnih 
bo Claudio Tonel govoril o vladnih 
dekretih, katerih posledice bodo ob
čutili manj premožni sloji in še po
sebno upokojenci.

DEŽELNI ODBOR JE ODOBRIL

Zakonski predlog 
o kraških rezervatih

Deželni odbor je na svoji zadnji 
seji odobril zakonski predlog, ki 
se nanaša na kraške rezervate, ka
terega je obrazložil odbornik za 
zaščito okolja in kulturnih dobrin 
Mizzau. Deželni zakon se nanaša 
na izvedbo zakona št. 442 od 1. juni
ja 1971, s katerim je parlament 
pooblastil deželo, da s svojim za
konom uredi kraške rezervate.

V uradnem poročilu o seji de
želnega odbora je rečeno, da je 
novi zakonski predlog bistveno dru
gačen, kot je bil prvi in da ga je 
odbomištvo sestavilo na osnovi šte
vilnih posvetovanj z občinskimi u- 
pravami, prirodoslovnimi združenji 
in drugimi socialnimi in produktiv
nimi organizacijami, ki se zanimajo 
za to vprašanje. Na osnovi teh 
posvetovanj in na osnovi ogleda 
področja so izdelali zakonski pred
log, ki ga bo deželni svet preučil 
v začetku jesenskega zasedanja

Zakonski predlog predvideva med 
drugim imenovanje, značaj in se
dež ustanove za zaščito Krasa, 
predvideva norme glede rezerv in 
urejuje rezerve s posebnimi nor
mami.

Slovenska prosvetna zveza sporoča, 
da bodo s prihodnjim tednom njeni 
uradi v Ul. Geppa 9 poslovali s 
poletnim umikom, to je od 8. do 
14. ure.

Numizmatik Florindo Kralj razstav
lja v Slomškovem domu v Bazovici 
svojo zbirko starih in novih kovancev.

Slomškov dom predvaja v petek, 
26. t.m., ob 21. uri slovenski film 
«Cvetje v jeseni», v soboto, 27. t.m., 
ob 21. uri pa Walt Disneyev film: 
«Neverjetna dogodivščina».

Šolske vesti

Razstave
Nocoj ob 20. uri bodo v Mestni 

galeriji Piran odprli razstavo z naslo
vom «Historia IV», na kateri bodo 
sodelovali poleg piranske galerije še 
Zavičajni muzej iz Rovinja. Narodni 
muzej iz Labina. Izložbeni salon Pula 
ter Etnografski muzej Istre iz Pazina. 
Razstava bo trajala do 4. avgusta in 
bo odprta občinstvu vsak dan od 
10. do 12. ter od 17. do 20. ure.

Vpisovanje na drž. učiteljišču «A. 
M. Slomšek» v Trstu se zaključi 
danes in sicer, za dijake, ki se pr
vič vpišejo na zavod, in za dijake, ki 
so izdelali v poletnem roku. Dne 20. 
septembra pa se zaključi vpis dija
kov s popravnimi izpiti.

Navodila za vpisovanje so na šol
ski oglasni deski, kjer je tudi razpo
red za izpite v jesenskem roku.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda s slovenskim uč
nim jezikom «Žiga Zois» — Trst, Vr. 
delska c. 13/2 — sporoča, da je čas 
za vpis za šolsko leto 1974-75 do 
vključno 25. julija t.l.

Ravnateljstvo državnega strokovnega 
zavoda za industrijo in obrt s slo
venskim učnim jezikom — Trst, U- 
lica Matteotti št. 14 (tel. 765-276), spo. 
roča, da se zaključi rok za vpisova
nje danes.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga liceja «France Prešeren» v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da 
danes, 24. julija, ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1974-75. Proš
nje sprejema tajništvo od 9. do 12. 
ure.

Ravnateljstvo srednje šole s celo
dnevnim poukom «F. Levstik» na Pro
seku z oddeljenimi razredi v Sv. Kri
žu sporoča, da danes, 24. julija 
zapade rok za vpis za šolsko leto 
1974-75.

Ravnateljstvo srednje šole sv. Ci
rila in Metoda v Trstu z oddeljenimi 
razredi na Katinari sporoča, da da
nes zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1974-75.

Ravnateljstvo srednje šole Simon 
Gregorčič v Dolini sporoča, da da
nes zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1974-75.

Gledališča
ROSSETTI
Jutri ob 21. uri predzadnja Po

stava operete «Pri belem konjič •
V petek ob 21. uri bo premca 

druge letošnje operete festivala 
rete «Izgubljena ženska». De o 
režiral Gino Landi, dirigiral Pa 
Francesco Maria Martini. Scene 
po zamisli Pasquala Grossija PrlP ^ 
vili pod vodstvom Maria _ RossUa 
scenski delavnici gledališča __ 
kostume pa so po zamisli Sebas 
Soldati ja krojili v gledališču vei 
in v milanski Sartorii Bianc i- 
glavnih vlogah bodo nastopih • 
ra Banfi, Daniela Meneghini ' ,
zuccatto, Evelina Sironi, Ugo 
li, Sandro Massimini, Piero 
Giorgio Valletta in Gianfranco baie_l .

Vstopnice so na razpolago v 05 
nji blagajni. Pasaža Pretti (td-

Prireditve
GRAD SV. JUSTA . y
Keralski ansambel «Kathakan»- 

petek in soboto ob 21.15 dve 
predstavi indijskih plesov in obr ■ 
Predprodaja vstopnic pri osrednJ1 
gajni Pasaže Protti (tel. 36372).

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE. 

TRŽAŠKA KREDITNA BANKA 
TRST - UL. F. FILZI 10 tj.-38-101. 38-045

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 649,—
Funt iterling 1548,—
Švicarski frank 219,40
Francoski frank 135,—
NemSka marka 252,—
Avstrijski šiling 35,35
Dinar: debeli 42.—

drobni 41,50

MENJALNICA
vseh tujih valut

...... ................................................................... ..............................................................................................

SPET MILA RAZSODBA TRŽAŠKEGA SODIŠČA

ZA IZGREDE DECEMBRA 1970 
SAMO NEKAJ MESECEV ZAPORA

Od trinajstih škvadristov samo pet obsojenih ■ Teze 
dr. Zapponeja o «izzivanju» fašistične manifestacije

Zaradi nezakonitega postopka

Odložen proces proti 
mlademu anarhistu

Najavljeni proces proti 21-letnemu 
anarhistu Sergiu Rendineju, obtože
nemu upiranja javnemu funkcio
narju, je nepričakovano odpadel. 
Sodišče (predsednik Visalli, stran
ska sodnika Serbo in Moscato) je 
sprejelo tezo zagovornika odv. Bat- 
tella, da so med hitrim postopkom, 
ki je anarhista privedel pred sod
nike. zagrešile hude prekrške za
konika o kazenskem postopku. Ren
dine j a so aretirali v nedeljo popol
dne na Trgu sv. Antona, kjer je le
pil protimilitaristične lepake, po
tem ko sta ga agenta letečega od
delka pozvala na kvesturo, ker jima 
ni hotel izročiti osebnih dokumen
tov. in se jima je uprl. Pri tem sta

Še enkrat je tržaško kazensko so
dišče izredno milo sodilo škvadri- 
stičnim pretepačem, za hude izgre
de decembra 1970, ko so fašistične 
tolpe pred napovedanim obiskom 
predsednika Tita v Italiji razsajale 
po mestu, do krvi preteple pet slo
venskih mladincev, razbile okna se
deža socialistične stranke in zažga
le rdečo zastavo, blokirale promet 
po mestnih ulicah, je izreklo samo 
pet obsodb na nekaj mesecev zapo
ra. Na zatožni klopi so sedeli samo 
štirje od trinajstih obtožencev: zna
na tržaška škvadrista Francesco 
Neami in Eugenio Vettini, ter Pietro 
Cireddu in Tullio Crosato, ki sta 
se takrat priklatila v Trst s škvad- 
rami, ki so se zbrale iz vse Italije. 
Odsotni pa so bili Ugo Fabbri (ob
sojen zaradi bombnega atentata na 
stanovanje prof. Schiffreja), Lilia
na Toriser (znana po svojih proti 
slovenskih pismenih izbruhih). Clau
dio Scarpa in Gianfranco Sussich 
(morda najbolj znana tržaška pre
tepača, ki sta pobegnila v Grčijo, 
ko ju je brescianski sodnik hotel 
zaslišati v zvezi s črno celico, ki je 
pripravila strahovit atentat) Marti
no Siciliano iz Padove (prvi obto
ženec zaradi neuspelega bombnega 
atentata na slovensko šolo pri Sv 
Ivanu oktobra 1969), in še Alessan
dro De Marco iz Padove in Giam
pietro Mariga iz Benetk.

Pot tega procesa je bila nena
vadno zapletena: del obtožnice so 
predali pretorju. ta je vso zadeve 
predal kazenskemu sodišču, po prvo
stopenjskem procesu so v prizivnem 
sodišču sklenili, da je zaradi tehnič
nih pomot treba ves proces ponoviti. 
In končno se je včeraj, po skoro 
štirih letih od tistih dogodkov, za
čel proces. Predsedoval mu je dr. 
Visalli, stranska sodnika sta bila 
Serbo in Moscato, tožilec pa je 
bil dr Tavella.

Proces je takoj pokazal, kam bo

vodil: sodni zbor je izločil iz šte
vila obtožencev Liliano Toriser, ker 
so njene odgovornosti «drugačne» 
od ostalih obtožencev. Sledilo je za
sliševanje preostalih obtožencev, 
ki so se seveda otepali vsakršne 
odgovornosti: povsem naključno so 
stopili mimo Ul. Mazzini, čelado 
so našli nekaj trenutkov prej na 
tleh, Cireddu sploh ni bil v Trstu 
in je izredno nesramno odgovarjal 
predsedniku, ki se mu je razumeva
joče smehljal.

Nekoliko živahnejše je postalo, 
ko so pričali napadeni Miloš Budin, 
Dušan Udovič in Borut Spacal (Li
bera Haring in Vladimir Budin sta 
bila upravičeno odsotna). Vsi so so
glasno izjavili, da so jih škvadristi 
napadli potem, ko jih je k temu 
spodbudil Claudio Scarpa, med na
padalci pa so prepoznali Ciredda. 
Slednji je besedno napadel Spacala, 
naj mu pove, kako je bil oblečen 
in ta je brez težav pojasnil pred
sedniku, da je nosil kučmo, kar so 
pozneje potrdili tudi agenti.

Agenti seveda niso videli ne pre
tepa ne napadalcev. Predsednik je 
med zaslišanjem funkcionarjev in 
agentov kvesture tudi prebral poro
čilo takratnega šefa političnega od
delka in sedanjega kvestorja v 
Gorici dr. Zapponeja, po katerem 
so nastali incidenti, ker so mimo 
fašistično manifestacijo izzvali z 
očitno protiitalijansko bombo v baru 
pred železniško postajo (za atentat 
sta osumljena francoska državlja
na, baje povezana z ustaškim giba
njem) in z izzivalno prisotnostjo 
slovenskih levičarskih aktivistov .. . 
Če je tako, potem nam je tudi jasno, 
zakaj ni takrat posegla policija, o- 
ziroma zakaj je posegla prepozno.

Tudi govor tožilca je bil nena
vadno mil: za mladoletne je predla
gal oprostitev, za druge pa je pred

lagal — ob upoštevanju njihovih 
«posebnih razlogov» in mladosti ob
tožencev — olajševalne okolnosti in 
zahteval za Neamija leto in dva 
meseca zapora, za Siciliana osem 
mesecev zapora, za Vettinija in 
Marigo štiri mesece zapora, za 
Fabbrija mesec dni zapora, za Cro- 
sana 20 dni zapora, za Scarpo leto 
zapora, za Cirredda in Sussicha pa 
po 8 mesecev zapora.

Po govorih branilcev, med kate
rimi je zlasti zablestel misovski 
prvak Giacomelli, ki se je poslužil 
že povsem izguljenih fraz o bivši 
coni B, o 40 dneh jugoslovanske 
prisotnosti v Trstu, o slovensko - 
komunističnih provokacijah, je so
dišče izreklo razsodbo: Neamija in 
Siciliana je obsodilo, pogojno in brez 
vpisa v kazenski list, na 8 mesecev 
zapora, Fabbriju so pogojno priso
dili 20 dni zapora, Ciredduju in 
Scarpi pa 4 mesece. Scarpo so. po
dobno kot Sussicha. obsodili tudi na 
nekaj čez 50.000 lir globe. Za ostale 
pa po mnenju sodnikov ni bilo do
kazov ali pa so bili reveži še tako 
mladi, da jim morajo po zakonu 
vse odpustiti ali pa celo ni mogoče 
postopati proti njim, ker je manj
kala. . . prijava (predvsem za raz
bitje oktn na sedežu PSI)

Še ena razsodba torej, ki ne more 
zadovoljiti tržaške demokratične 
javnosti, predvsem, ker je premila 
in ne upošteva resnih političnih in 
socialnih posledic fašističnega ro
varjenja. Nasprotno: upošteva pa 
«olajševalne okolnosti» in «posebne 
razloge» kot bi šlo za nebogljenčke, 
ki so prvič in skoraj po naključju 
ali po pomoti, vsekakor «iz višjih 
idealov», prišli navzkriž z zakonom.

Sicer pa je pravo obsodbo izre
kel že tedaj ves Trst z mogočno 
manifestacijo, katere odmev pa se 
je ustavil pred debelimi zidovi pa
lače, kjer delijo pravico po načelu, 
da je «zakon enak za vse».

Izleti
SPDT priredi 4. avgusta avtobusni 

izlet v Bovec z vzponom na Prestre- 
Ijenik. Za turiste izlet z žičnico na 
Kanin. Vpisovanje samo do 25. t.m 
v uradu ZSŠDI, UL Geppa 9,

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 24. julija

KRISTINA
Sonce vzide ob 5.39 in zatone ob
20.44 — Dolžina dneva 15.05 — Lu
na vzide ob 11.58 in zatone ob 23.02.

Jutri, četrtek, 25. julija
JAKOB

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
25,6 stopinje, najnižja 18,2, ob 19. 
uri 24,4 stopinje, zračni tlak 1016,7
mb, stanoviten, veter 9 km na uro, 
jugovzhodnik, vlaga 58-odstotna, nebo 
jasno, morje rahlo razgibano, tempe 
ratura morja 23,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 23. julija 1974 se je v Trstu 

rodilo 11 otrok, umrlo pa je 12 oseb.
UMRLI SO: 45-letni Carlo Glavi- 

na, 86-letna Maria Bratina vd. Al
berti/ 63-letna Marija Švara vd. Se- 
gina, 78-letna Nunzia Nuovo vd. Ru
ta. 85-letna Beatrice Dejuri vd. Bir- 
gel, 54-letna Vittoria Vigna vd. Luša, 
76-letni Antonio Zane, 81-letna Maria 
Depase vd. Spazapan, 79-letna Pao
la Milocco vd. Bellocchi, 71-letni Va
lentino Husu, 89-letna Pasqua Cra- 
gnaz vd. Delise in 78-letna Carolina 
Jankovič vd. Gregori.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

All’Alabarda, Istrska ulica 7; de Lei- 
tenburg, Trg S. Giovanni 5; Al S.
Andrea, Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4; Godina, 
AHTgea, Ul. Ginnastica 6; Chiari - 
Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec (tel. 228-124). Bazovica (tel.
226-165): Opčine (tel. 211-001): Pro
sek (tel. 225-141): Božje polje -
Zgonik (tel. 225-596): Nabrežina (tel 
200-121): Sesljan (tel. 209-197): Žav
Ue (tel. 213-137); Milje (tel. 271-124).

<Lu*
Miramarski park — Predstav®

či in zvoki»: 21.30 «Der ^ 
traum von Miramare» (v 
ščini) in ob 22.45 «H 
riale di Miramare» (v ita1'!3 .
ni). Avtobus iz Ul. ^eecarianar. 
20.30 in 21.45 iz miramarskega 
ka ob 22.45 in 24.90 z vmesni 
postajami. „ g.

Aristnn - I.N.C. 21.30 «N.P- 11 pa. 
greto». Francisco Rabal, Irene 
pas, Edy Biagetti.

Nazionale 16.00 «Perchè il “K) ^ 
ciò continua a uccidere»- ^ 
film. Prepovedano mladini P00
letom. «te».

Excelsior 16.00 «Paura nella n.jin 
Peter Cushing, Judy Jeston. . 
Collins. Prepovedano mladim 
14. letom. Barvni film. y

Grattacielo 16.00 «Butch Cassidi’»- jo 

glavnih vlogah Paul Ne'*’Tt,an 
Robert Redford. Barvni film- 

Eden 16.30 «Le amanti». Barvni^ 
Prepovedano mladini pod U- ^a. 

Ritz 15.30 «007, una cascata di 
narti». Sean Connery. Barimi ^ 

Aurora 15.10 «La leggenda del 3 
re di fuoco». Igra Burt L811 
ter. Barvni film. . «fli

Capitol 16.30 Revija Hitchcock 
filmov: «Il profumo della sl^Ilr#, 
in nero». M. Farmer. Barvni ^
Prepovedano mladini pod 18. e 

Cristallo 15.30 «Dio perdona. i° e 
Igrata Bud Spencer in Ter 
Hill. Barvni film. ,

Ininero 16.00 «La caduta degl' ^
Barvni film. Prepovedano m8 
pod 18. letom. p.

Filodrammatico 16.30 «Secondo,^ 
porto sul comportamento seS pre, 
delle casalinghe». Barvni film- 
novedano mladini pod 18. 'e*° <ji 

Moderno 16.30 «la favolosa storl 
pelle d'asino». Pravljica v bari 

Ideale 16.00 «La Gerusalemme m^p. 
ta». Francisco Rabal in Silv8 
scina. Parimi film. n.

Vittorio Veneto 17.00 «Vampiri 
ti». Barvni film. Prepovedano
dini pod 14. letom. fof.

Abbazia 16.30 «Taur, il re delte^ 
za bruta«. Joe Robinson in 
Cortez. Barvni film. £

Astra 16.00 «Sinbad e il 
Bagdad.

Razna obvestila
Narodna in študijska knjižni®4 ^ 

Trstu obvešča svoje obiskovalce- ^ 
je odprta neprekinjeno od 8. do 
ure. Od 5. do 15. avgusta bo knj 
zaprta za občinstvo.

liinic*

Prispevki
V počastitev Klavdija Starca da 

jeta Silva in Angel Škerk 5.0W 
za Dijaško matico.

Nenadoma je preminil v Radencih naš dragi mož, oče in dedek

IVAN GERD0L
učitelj v pokoju

Žalostno vest naznanjajo družine 
Gerdol, Zakonjšek in K imet

Trst, Ljubljana, 24. julija 1974

Vsem prijateljem in znancem naznanjamo žalostno vest, da nas 
je v 86. letu starosti zapustila naša draga mama. nona in sestra

MARIJA BRATINA vd. AVBER
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes, v sredo, ob 18. uri iz 

hiše žalosti na Kresiji na domače pokopališče.

Žalujoči hčerka Margerita, net Fran
ko, vnukinji Nadja, Neva, vnuk Andrej 

in drugo sorodstvo

Kresija, 24. julija 1974

SELF SERVICE CONCORDIA
VINA - OLJA - LIKERJI

Ul. della Concordia 6/A - Trst - Tel. 77 2820 (pri cerkvi sv. Jakoba)
PARKIRNI PROSTOR ZA ODJEMALCE

SPOROČA
blazne
poletne
ponudbe

AMARO RAMAZZOTTI liter 
CHINA MARTINI liter 
STRAVECCHIO BRANCA 3/4 
SCHWEPPES razni 
AMERICANO CORA liter

VINA FELLUGA z zemljevidom 
Konfekcija šest (6) steklenic 
3 STEKLENICE PENEČEGA VINA «DORICO» 
WHISKY CLUNY

1.960
2.180
2.450

110
830

680
3.900

980
2.780

in druge 
izredne ponudbe
OBIŠČITE NAS!
VELIKA IZBIRA ŠAMPANJCU]/
IN DRUGIH UVOŽENIH SPECIALITEJ



primorski dnevnik

GORIŠKI DNEVNIK
24. lutila 1974

KRATEK POGOVOR Z NAJBOLJŠO MATURANTKO 
TRGOVSKEGA ZAVODA «ŽIGA ZOIS» FULVI JO SANCIN

«Rada imam slovenski jezik»

dobitikrSajda težko J'e
letošnl ra^8oyor Fulvijo Sancin, 
na usnešno maturantko
Na zavoriu zois».
Petek rjf* f ovesnosti. ki je bila v 
ske ^P°idne’ v Prostorih Sloven- 
skuoal P°darske zvezR. (na sliki 
Nulviii \ Sostitel.;! in profesorji) je
plaketo fn iCln dob'la kot Priznanic 
slavljenki ep sopek cvetja‘ 0kr°S 
sedah ?bralf-.e- ^ UV0dnih h6'
mki SGZ
i: ? ^Sketjo zavoda «^icra Vnicw j n

vsi vidnejši predstav- 
in njeni profesorji iz

jiìWTfàv* zavoda <<ži^a Zois» 
NaTte 1 Za dnsežen or

mili ; Se Je sPletel pogovor, spo-
sPomini ^načrtiV ipretekle do*odke: je ko. ’ nacrti m pogostitev, vse
liania ,zastrto v tančico pozdrav- 
it J cestltanja, kratkih besednih 
Morda nien'an'h s sogovornikom.

^^pe^prKlitl iSt° P°'

mè^ju®ijakl Je Zarel°
nalnn°^lna ?e ^a' ^rLn Tnaturitetnih 
sonca Se . VTtos’*vo bližal. In 
knit/. .?e siia,°’ vred tabo pa 
sec i !" zvezkK Mislim- da je me- 
naturo'1 precei nePrimeren za 

«Ne, ’*

spo- 
prve dni

«o VTavza-orav se nisem poseb- 
snov el*° učila, le ponovila sem 
šolski Kl • Sm,> j° vbravnavali med

da sem maturo 
v četrtek. In to

učila, 
smo jo 

letom.»
2U'Pi trenutki so v življenju redki. 
sPorninif ^okko i30'! ostanejo v 

'Nenavadno je to.
Šg.a zadnji dan. 
zadniVSe’ ' trstnem redu sem bila 
in iii sedma. In tu je še vročina 
rol ,na napetost. Pa je šlo vse 

0 dobro.»
^nekolik0 skromno: 

sel e^° srečo sem imela. Izbrala 
™ si slovenščino kot prvi vred- 

U: ' Vsekakor imam raje slaven- 
j0 0 . k°i italijanščino. Profesorji 
l>laJni kot drugi predmet izbrali 
rnri0znanstvo, ki mi tudi ne povz- 
¥ Večiih ^žav.»

in rvf^0 Prevzarne njen profesor 
dohn e’ da ie k°t izpitno vprašanje 
kari,^ s2c,‘alno vprašanje pri ^

ki smo ga priredili v gozdičku pri 
Dolini. Imenitno je bilo.»

Ko jo povprašaš o njenih načrtih 
v prihodnosti, komaj zaznavno za
rdi, in nato odgovarja zlogoma, 
negotovo:

«Res ne vem, kam jo bom mahni

la na počitnice. Bolje je. če ne de
laš načrtov za prihodnost. Preostaja 
mi še vse poletje za odločitve. Šo
lanje bom mogoče nadaljevala... 
ali pa tudi ne. če najdem ugodno 
zaposlitev... se bom vsekakor za
poslila.» Š. R.

ll■mllllllll■mllllllllllllllllllllllllllll im iiiiiiiiaiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiMiiiiiiii im

ZA PRIMERJAVO LETOŠNJEGA VINSKEGA PRIDELKA

Od petka do nedelje v Repnu 
pokrajinska vinska razstava
V soboto okrogla' miza o temi «Kmetijstvo in šola»

Can-
2 JU.' «Odgovorila je izredno dobro 
na 'r*"1* Usodami, ki te spomnejo 
rj.^i okarja. Odgovarjala je in o- 

vsebino Cankarjevih del.» 
°een Srno naSrajenko povprašali za 

-0, ji beseda zastane, nato: 
tet °.a sem 58 točk od možnih 60. 
beri°S ìe bd zelo dober uspeh, no- 
ji 6,1 ni padel. Tudi profesorski 
- r na maturi je bil v redu. Po
izlet1™ !l1no vsi mr C’ pravzaprav je

maturanti odšli na 
bil to piknik,

V petek, 26. t. m., bo ob 18. uri 
na trgu v Repnu otvoritev III. po
krajinske vinske razstave, ki jo pri
reja tržaška pokrajinska uprava s 
sodelovanjem repentabrske občine.

Razstava je mišljena kot zaklju
ček posameznih krajevnih vinskih 
razstav in bo omogočila primerjavo 
posameznih vinskih pridelkov naše 
pokrajine.

Letos razstavlja 42 pridelovalcev 
tržaške pokrajine z 22 vzorci bele
ga, 15 črnega vina in 12 terana.

Kot v prejšnjih letih, je priprav
ljalni odbor sklenil, da bodo vinsko 
razstavo popestril ' razne obrobne 
prireditve in diskusije, kot n.pr. o- 
krogla miza o «KMETIJSTVU IN ŠO
LI» in bogat kulturno - zabavni pro
gram.

Program je naslednji: 
PETEK, 26. JULIJA 1974 
Ob 18.00 otvoritev
Ob 19.00 koncert za flavto in čemba

lo DUA PAHOR - SLAMA 
v repentabrski cerkvi 

Ob 20.00 koncert godbe na pihala s 
Proseka

Ob 24.00 zaprtje kioskov 
SOBOTA, 27. JULIJA 1974 
Ob 10.00 v dvorani gostilne ŠKA

BAR okrogla miza o temi 
«KMETIJSTVO IN ŠOLA». 
Odprtje kioskov

Ob 19.00 nastop folklornih skupin: 
«CAPRIVESE» iz Caprive 
in «TRŽAŠKE FOLKLOR
NE SKUPINE» iz Trsta 

Ob 20.30 ples z orkestrom «KRAS» 
Ob 24.00 zaprtje kioskov 
NEDELJA, 28. JULIJA 1974 
Ob 10.00 odprtje kioskov 
Ob 16.00 koncert folklorne skupine 

«REFOLO» iz Skednja 
Ob 18.00 nagrajevanje 
Ob 20.30 ples z ansamblom «IGO 

RADOVIČ»
Ob 24.00 zaprtje razstave

"■■iiuiiiiiiiii m niiiininimjunmimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiin iiiiiuii iiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiim mil

Maturanti na skupni večerji

- uspešnem opravljenem zrelo- 
izpitu se je predsinočnjem 

■brala na skupni večerji v gostilni 
lr‘ Vetotu na Opčinah skupina le- 
°^jih maturantov z učiteljišča skup- 
l° z nekaterimi člani izpitne komi- 
'de. Po večerji je v prijetnem vzduš- 
a >z mladih grl prešerno zadonela 
'!°Venska pesem. Na učiteljišču so 
«os imeli pravzaprav dve maturi. 
'eka maturantka je namreč zaradi 
*°1e*ni imela izpit sama nekaj dni 
Jozneje je seveda imela na izbiro 
'Ogačne pismene naloge. Zaradi tega 

6 tudi izpitna komisija imela več

dela in so bili izidi objavljeni pozne
je kot na drugih šolah.

POPRAVEK
V dopisu «V spomin Ani Cahari- 

jevi», objavljenem 17. t.m., se je 
našemu dopisniku iz Nabrežine vri
nila neljuba pomota ter je nehote 
spregledal tretjo hčerko pokojnice, 
Vido, ki živi v Ljubljani. Gospo 
Vido prosimo za razumevanje ter 
ji izražamo sožalje vseh vaščanov, 
katerim se pridružuje tudi naše 
uredništvo.

De/plna podpora 
za socialni Ilirizem

V teh dneh polnega počitniškega 
vzdušja je deželni odbor pomislil 
tudi na «počitniške» potrebe svojih 
občanov, predvsem tistih, ki si 
med svojim poletnim dopustom ne 
morejo privoščiti letovanja v tem 
ali onem turističnem središču. Ob 
sedanji splošni gospodarski krizi pa 
je še več takih, ki svoj delovni 
dopust preživijo kar doma.

Na predlog deželnega odbornika 
za turizem Devetaga je deželni odbor 
sprejel sklep za dodelitev podpore 
Enotnemu odboru za družbeni tu
rizem in počitništvo, ki ima svoj 
sedež v Trstu. Sklep predvideva za 
letošnje finančno leto 65 milijonov 
lir. S temi sredstvi bo Enotni odbor 
lahko omogočil revnejšim • delav
cem, upokojencem in njihovim 
družinam letovanje v turističnih 
centrih naše dežele. Od omenjene 
vsote bo 52 milijonov lir namenje
nih v delno kritje stroškov za le
tovanja, trinajst milijonov pa za 
kritje stroškov za organizacijo le
tovanj.

Na seji odbora, ki ji je predse
doval Comelli, je bilo sprejetih še 
nekaj sklepov, ki zadevajo popra
vila nekaterih turističnih cest v 
deželi, čiščenje nekaterih potokov 
ter več variant h gradbenemu na
črtu.

Deželna podpora 
združenju krvodajalcev

Dežela bo porazdelila petdeset mi
lijonov lir med sedem združenj kr
vodajalcev naše dežele. Tako je skle
nil deželni odbor na svoji zadnji 
seji na predlog odbornika za zdrav
stvo Nardinija. Enako vsoto bo de
žela porazdelila tudi med razne pa
tronate za socialno skrbstvo. To vso
to, ki je le tretjina celotnega dežel
nega prispevka za finančno leto 
1974, si bodo delili patronati AGLI, 
INČA, INAS. EPACA, IPAS, ENAS. 
ITAL, ENASCO, INAM, ANLA. 
UCAP, ENPAC, EPASA in INPAL.

SPLOŠNO POUDARJENA TEZA NA SEJI POKRAJINSKEGA SVETA KORISTNA POBUDA ERSA

• Jutri ob 12.20 bo nasproti tovarne 
Telettra v industnjski coni na po
budo sekcije KPI «Di Vittorio» shod, 
na katerem bo Giorgio Canciani go
voril o vladnih ukrepih in o krizi v 
tržaški občini.

A V D [TO RIJ 
PORTOROŽ

POLETJE 74

FOLKLORNI ANSAMBEL 
«ŠOTA»

iz Prištine
Portorož, Avditorij, 26 juliia 
ob 21.00

KOPRSKA NOČ 
s folklornim ansamblom 

«ŠOTA»
iz Prištine
in akademsko folklorno 
skupino

«FRANCE MAROLT 
iz Ljubljane
Koper, Titov trg, 27. julija 
ob 21 00
Telefonske rezervacije vstopnic 
in vse informacije glede pri
reditev
Zavod za turizem, Portorož, 
Biro za prireditve, Portorož, 
Avditorij, tel (066) - 73569

Vloga Gorice je v njeni gospodarslri ^^^^^^f^ tzgojt 
odprtosti z Novo Gorico in Slovenijo

ta okvir spada tudi obnova zakona o prosti coni - Zahteva po skupnem 
železniškem sistemu med Italijo in Jugoslavijo na obmejnem področju

S precej dolgo skupno razpravo 
o prosti coni in o obmejnih struktu
rah ter o sodelovanju s Slovenijo 
in še posebej z Novo Gorico je po
krajinski svet v ponedeljek zvečer 
pričel razpravo o vprašanjih, ki so 
danes v ospredju goriških političnih 
in gospodarskih krogov. Gre za 
nujnost obnove zakona o prosti coni 
(stari zapade 31. decembra letos) 
za najmanj 15 let in za poizkus po
govora za skupno rešitev odortih 
vprašanj z Novo Gorico in Slovenijo, 
predvsem v zvezi z avtocesto, avto- 
portom, železniško povezavo in ob
mejnimi napravami.

Predsednik dr. Chientaroli je po
vedal, da je trgovinska zbornica iz
delala osnutek zakona, po katerem 
naj bi prosto cono podaljšali za 
najmanj 15 let (tako bi industrijci 
investirali); povečali naj bi se 
kontingenti namenjeni industrijski

ca in Sovodnje sedanje nravice. 
pokrajinske uprave pa soloh ne bi 
upoštevah. Vse naj bi imela v rokah 
trgovinska zbornica, ki ni demokra
tično izvoljen organ. Socialistični 
svetovalec je predlagal, da bi prišlo 
da javnega nadzorstva nad uprav
ljanjem kontingentov proste cone 
ob aktivni soudeležbi občin Go
rica in Sovodnje, pokrajinske upra
ve, trgovinske zbornice in tudi zdru
ženj raznih operaterjev. Povačati 
je treba tudi kontingente industriji 
ter prometu, saj je podpora avto- 
prevozništvu nujna tudi iz drugih 
razlogov, kot so ta, da je Gorica 
mesto za trgovino z vzhodom.

O gradnji infrastruktur obstaja 
nevarnost, da se slovensko cestno 
omrežje usmeri proti Kopru, torej 
tudi proti Trstu. Slovenija ima Pre
cejšnje probleme z gradnjo avto
cest, je dejal Waltritsch, ki izvirajo

proizvodnji, povečali naj bi se tudi \ jz potreb Gorenjske, štajerske in
kontirurpnti namen ipni t.rcmvin«;ln - h i____ i____ tt____kontingenti namenjeni trgovinski 
prodaji na drobno. Trgovinska zbor
nica nai bi prevzela popolno uorav- 
Ijanje kontingentov in lahko bi 
tu zajemala po svoji uvidevnosti do 
50 odstotkov vrednosti carinskih o- 
lajšav. S tem bi ustvarila posebni 
denarni fond. s katerim bi lahko fi
nansirala razna javna dela.

Predsednik je tudi izrazil željo, 
da bi mednarodno komisijo, ki 
obravnava vprašanje obmejnih na
prav pri Fernetičih, pooblastili, da 
prevzame v svojo pristojnost tudi 
vprašanje obmejnih naprav pri Go
rici. Povedal je tudi, da obstajajo 
težave v zvezi z gradnjo avtoceste 
od Nove Gorice proti Razdrtemu 
na jugoslovanskem področju.

Prvi se je prijavil k razpravi 
liberalec Lugnani. Kritiziral je od
sotnost pokrajinske uprave v pri
pravi zakonskega osnutka o prosti 
coni, kritiziral voljo za osredotoče
nje upravljanja v trgovinski zbor
nici in obrazložil zakonski osnutek, 
ki so ga predložili liberalni par
lamentarci.

Željo po čimprejšnjem izglasova
nju novega zakona o prosti coni 
je izrazil tudi socialdemokrat Zor- 
zenon. Od tega zakona, je dejal, 
je odvisen gospodarski razvoj na
šega mesta.

Daljši je bil govor komunista 
Poletta. Omenil je raziskavo ekono
mista prof. Forteja, ki je pred ne
kaj leti na podlagi analiz o dvajset
letnem delovanju proste cone. pred
lagal njeno korenito spremembo. 
Teh predlogov niso danes unošte- 
vali, na dlani imamo zakonski o- 
snutek, ki je v glavnem ponovitev 
prejšnjega in ki dopušča še na
daljnje kopičenje velikih bogastev s 
strani nekaterih srečnih posamezni
kov. Kritiziral je stališče liberalcev, 
ki odražajo nekako stališče videm
skih industrijcev.

Poletto je dejal tudi. da je treba 
gledati na zakon o prosti coni istočas
no s prizadevanji na večjo odprtost 
na meji. Obmejna vprašanja mora
mo reševati skupno z Jugoslovani, 
zaradi česar bi bilo prav. mimo 
vsakršnih obstoječih pravilnikov, u- 
stanoviti jugoslovansko - italijansko 
obmejno delovno skupino, ki bi vsa 
odprta vprašanja skupno reševala. 
Gorica živi precej od trgovine, po
sebno od trgovine z vzhodom in 
sosednjo Jugoslavijo. Rešiti je tre
ba vprašanje obmejnih infrastruk
tur ter videti zakon o novi prosti 
coni v tej luči.

Stališču se je pridružil svetovalec 
Waltritsch. Predloženi zakonski osnu
tek. ki so ga izdelali v trgovinski 
zbornici, ne zadovoljuje socialistov. 
Tak zakon bi odvzel občinama Gori-

tudi koprskega pristanišča. Vmes 
so prišli tudi Hrvati, ki hočejo iz
peljati avtocesto na relaciji Budim
pešta - Zagreb - Reka - Trst in Slo
venija bi lahko bila tako izolirana. 
Gorica in Nova Gorica morata najti 
skupni jezik in si skupno prizadeva
ti za to, da bodo rešena vprašanja 
infrastruktur na meji in da se bo 
avtocestni priključek nadaljeval od 
Nove Gorice proti Razdrtemu. O- 
menil je tudi vprašanje skupnih 
železniških naprav v Novi Gorici in 
na Proseku ter ožigosal stališče 
italijanskega zunanjega ministra, ki 
že dve leti noče dati dovoljenja 
za odprtje mednarodnega prehoda 
na bodoči avtocesti pri Gorici.

Demokristjan Gian se je podrobno 
dotaknil vprašanja železniških na
prav na Proseku in v Novi Gorici. 
Uprave železnic hočejo imeti skupno 
upravljanje na dveh postajah, ki 
naj bo ena na italijanskem ozemlju 
(Prosek), druga pa na jugoslovan
skem (Nova Gorica). S tem bi o- 
lajšali opravljanje obmejnih formal
nosti. So pa nekateri krogi, ki 
hočejo v Gorici razširitev sedanjega 
kolodvora, kar bi privedlo do ne
sporazumov z upravo jugoslovan
skih železnic. Vprašanje ureditve 
obmejnih naprav in sodelovanje z 
Jugoslavijo je važnejše kot obnova 
zakona o prosti coni, ki je podvrže
na morebitnim konjunkturnim kri
zam. S tem v zvezi je Gian podal 
nekaj zanimivih podatkov. V go- 
riški občini je bilo leta 1951 v in
dustriji zaposlenih 5.481 ljudi, de
set let pozneje se je to število zvi
šalo na 7.06Ó. leta 1971 pa je šte
vilo zaposlenih padlo na 6.138. Kaj 
torej pomaga prosta cona. ko pa 
se je v istem času število zaposlenih 
v raznih službah, in tu spada tudi 
avtonrevozništvo in vse delo nri 
Rdeči hiši. povečalo za nekai tisoč 
oseb. Gorica se mora torci preusme
riti na trgovanje z vzhodom in 
upravitelji morato zahtevati kar Go
rici pripada tako na deželi, kot v 
Rimu.

Razpravo bodo nadaljevali v po
nedeljek, že danes pa se bodo sesta
li načelniki skupin, da bi poskusili 
najti osnutek skupne resolucije.

Svetovalci so nato sprejeli v glav
nem z večino glasov večinskih 
strank nekaj sklepov. Precej pole
mik je vzbudil predlog odbora, da 
priznajo podporo zasebni šoli «Ken
nedy». Za ta predlog odbornice za 
šolstvo so glasovali svetovalci KD, 
PSDI, SDZ in MSI, proti pa KPT, 
PSI in PLI. Z enakim razmerjem sil 
so tudi odobrili izplačilo precej 
visoke odškodnine zdravnikom v u- 
mobolnici za nadurno delo.
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DELOVANJE SPD

SKORAJ VSAKO NEDELJO 
GORIŠKI PLANINCI V GORAH
Skupni vzpon na Jof di Miezegnot s tolminskimi planinci

Poletno vreme je precej naklonje
no vzponom v naše gore, zato ta 
čas planinci vneto izkoriščajo. V 
nedeljo se je okrog štirideset pla
nincev odzvalo vabilu Slovenskega 
planinskega društva v Gorici in Pla
ninskega društva v Tolminu za 
vzpon na Jof di Miezegnot, ki se 
mogočno dviga nad Kanalsko do
lino. Goričani so odpotovali že na
vsezgodaj in se v Tolminu sešli s 
številnimi prijatelji ter nato nada
ljevali pot čez Predel in skozi Tr
biž v Zaizero. Tam so pustili av
tomobile in jo peš mahnili na vrh, 
ki se strmo dviga nad Kanalsko do
lino. Jof di Miezegnot je visok 2.089 
metrov, vreme je bilo lepo, zaradi 
tega je bil z njegovega vrha lep 
razgled na planinske očake ter majh
ne dolinice.

Na povratku v popoldanskih urah 
je bil kratek postanek v planinski 
postojanki «Grego», drugi postanek 
je bil ob Rabeljskem jezeru, kjer 
so se nekateri mladi štandrežki pla
ninci okorajžili in se okopali v hla
dni vodi tega planinskega jezera. 
Zadnji skupni postanek je bil v go
stišču v Logu pod Mangartom, kjer 
je predsednica SPD Jožica Smet 
noudarila važnost takih skunnih iz
letov, o katerih so se domenili na 
uradnem srečanju obeh društev le
tos iuniia. Pohvalila ie tudi vnete 
hribolazce, zlasti Goričane in štan- 
drežce. ki se vestno udeležujejo dru
štvenih vzponov. Za tolminsko dru
štvo pa je spregovoril odbornik Jo
že Medvešček ter zaželel še več 
takih skupnih izletov v naše go

re. Prisoten je bil tudi predsednik 
meddruštvenega odbora Janko Fili 
s soprogo Vero. Vzpon na Jof di 
Miezegnot je veljal za «Pot prijatelj
stva«, ki je speljana po gorah na
še dežele. Slovenije ter Koroške.

Člani Slovenskega planinskega dru
štva so se v zadnjem času povzpe
li, konec junija, na Ratitovec (tudi 
ta vzpon je veljal za «Pot prija
teljstva») in prešnjo nedeljo na Ve
liki Kuk in na Migovec. V progra
mu imajo v avgustu še dva vzpo
na, oba bosta veljala za «Pot prija
teljstva». Tokrat bodo naskočili Mon
te Coglians (2.086 m) in Greta Grau- 
zaria (2.066). 18. avgusta pa bo SPD 
priredil družinski izlet na Platak 
nad Reko.

• Na noriški prefekturi bo jutri ob 
10. un sestanek županov, poveljnikov 
policijskih sil in drugih ustanov, da 
bi koordinirali ukrepe za varnost 
prometa za priliko poletnih praznikov.

Danes splošna stavka 
na Goriškem

Na vsem Goriškem bo danes dve 
uri in pol splošna stavka, ki jo 
je proglasila enotna sindikalna fe
deracija v znak protesta proti vlad
nim ukrepom. Sindikati pozivajo 
delavce naj stavkajo zadnje ure 
vsake izmene.

V Tržiču se bo stavka pričela ob 
9.30. Na Glavnem trgu bo sindikalno 
zborovanje.

Samo štirje 
pometači v Gorici

V Gorici so te dni na delu samo 
štirje občinski pometači. Ostali so 
na dopustu ali na bolovanju. Razum
ljivo, saj morajo poleg svojega pod
ročja skrbeti tudi za številne druge 
ulice. Prav bi bilo, da bi občinska 
uprava ob takih prilikah poskrbela 
drugače za mestno čistočo, saj ne 
morejo štirje ljudje skrbeti za vse.

• Vodstvo občinskega avtobusnega 
podjetja obvešča, da danes, od 9. do 
11. ure, zaradi vsedržavne stavke, 
ne bodo vozili mestni avtobusi.

Našo deželo so obiskali ravnatelji francoskih kmetijskih šol
najkasneje do 20. ure 4. septembra. 
Ocenjevalna komisija, ki jo tvorijo 
Milenko Pegan iz Nove Gorice, pred
sednik fotografskega krožka iz N. 
Gorice, Fulvio Monai, umetnostni 
kritik ter Gino Morelli, se bo sesta
la 7. septembra. Dan pozneje pa bo
do odprli razstavo fotografij; nagra
jevanje bo 15. septembra ob 11. uri.

V prizadevanja deželne ustanove za 
kmetijstvo ERSA spada tudi šolska 
vzgoja mladine, ki se bo udejstvovala 
na kmetijskem področju in tudi ko
ristna izmenjava mnenj iz izkušenj 
s podobnimi prijemi v drugih državah.

V zadnjem času so gojence kme
tijskih tečajev v Villi Chiozza peljali 
na poučne izlete v inozemstvo, pri 
nas pa so bili v gosteh profesorji in 
učenci podobnih šol iz drugih držav. 
Omeniti velja nedavni obisk ravna
teljev podobnih francoskih šol (teh 
je v sosedni državi nad 500), ki so 
se soočili s kmetijsko realnostjo v na
ši deželi ter obiskali šolsko središče 
ERSA.

Na obisku pri nas so bili tudi šte
vilni študentje iz drugih držav. ERSA 
podpira tudi zamisel deželne uprave 
o ustanovitvi mednarodnega kolegija 
v naši deželi (ta bo v Sesljanu) in 
izraža upanje, da se bodo v tem 
kolegiju študentje soočili tudi z vpra
šanji kmetijstva.

Šolske vesti
Ravnateljstvo klasičnega liceja «Pri

mož Trubar» v Gorici sporoča, da 
bo na tajništvu šole še danes odpr
to vpisovanje za šolsko leto 1974-75.

Ravnateljstvo učiteljišča «Simon 
Gregorčič» v Gorici obvešča, da se 
bo danes zaključilo vpisovanje za 
prihodnje šolsko leto.

Na slovenski trgovski šoli bo vpi
sovanje trajalo do konca meseca.

Na nižji srednji šoli «Ivan Trinko» 
v Gorici, Ulica Randaccio, bodo vpi
sovali še danes in jutri.

V pritličnih prostorih šolskega skrb
ništva v Gorici imajo objavljeno lest
vico zmagovalcev natečaja za študijs
ko podporo v višini 150.000 lir. Podpo
re dobijo samo dijaki višjih šol.

Izleti

Fotografski natečaj 
«Fotocinetex» v Gorici

Trgovina s fotografskimi aparatu
rami «Fotocinetex» v Gorici, Ulica 
Rabatta 14/1, tel. 81-905, organizira 
1. fotografski natečaj, katerega se 
lahko udeležijo fotoamaterji s Po
sočja (vabljeni so tudi fotoamaterji Ì ski izlet na Koroško kakor sledi: av-
tz Slovenije). ! tobus bo v Gorici, na Travniku, ča-

Tema je prosta in vsakdo lahko i kal na izletnike ob 5. uri, v Pod-
odda deset posnetkov, ki jih lo mo- j gori ob 5.05, v štandrežu ob 5.10
ral izročiti v trgovini «Fotocinetex» ter v Sovodnjah ob 5.15.

Slovensko planinsko društvo sporo
ča. da bo odhod avtobusa za družin-
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DELOVANJE OBČINSKE UPRAVE PRED POČITNICAMI

0 prosti coni bodo razpravljali 
v petek zvečer v občinskem svetu

Različna mnenja o tem vprašanju znotraj levosredinske koalicije?

V petek bo spet seja občinskega 
sveta v Gorici. Sklep o tem datumu 
so sprejeli na seji občinskega od
bora, ki je bil v ponedeljek. Morda 
bodo nadaljevali razpravo o prosti 
coni in tudi sprejeli ustrezno re
solucijo. Skoro gotovo je, da bo ta 
resolucija podprla predlog zakona o 
prosti coni, ki ga je izdelala trgo
vinska zbornica, katerega pa ne o- 
dobravajo niti socialisti, niti komu
nisti in še manj liberalci. Stvar u- 
tegne imeti tudi politične posledice 
v levosredinski koaliciji na obči
ni, kajti utegne priti do ostrega ne 
sporazuma med socialisti in demo
kristjani. Prejšnji teden so se se
stali načelniki skupin v občinskem 
svetu. Zastopnikov KPI in PSI ni 
bilo na tem sestanku. V petek se 
je pričela razprava o novem zako
nu, včeraj zvečer pa je bil spet 
sestanek načelnikov skupin, da bi 
se našel skupni jezik. Osnutek no
ve resolucije, ki ga je predložila 
demokrščanska stranka, pa ne u- 
pošteva niti najmanj vsebine reso
lucije, ki jo je lani marca so
glasno izglasoval občinski svet. 
Krščanska demokracija je torej me
njala v enem letu svoje mnenje.

Na ponedeljkovi seji občinskega 
odbora so sprejeli precej sklepov. 
Na Trgu Divisione Julia (nekdanjem 
Senenem trgu) bodo tudi v sredini 
uredili parkirišče. Občinskemu pod
jetju bodo dali denar za nakup ne
kaj novih avtobusov. Zanimivo je 
bilo poročilo odbornika za kulturo 
Moiseia o občinski knjižnici. Ta je 
v Ulici Mamelli, upravlja jo o- 
sebje državne biblioteke in ima nad 
51.000 knjig.

Drevi v Tržiču 
seja občinskega sveta

Drevi ob 20.30 se v Tržiču sesta
ne občinski svet. Glavna točka dnev
nega reda bo razprava o upravlja
nju metanovodne mreže, ki so jo 
pred kratkim usposobili v mestu. 
Prejšnji teden se je sestala poseb
na komisija, ki je razpravljala o 
tem problemu. Član te komisije bo 
na seji predlagal, da bi upravlja
nje metanovoda prepustili zasebni
kom. Proti temu predlogu pa so 
komunistični in socialistični pred
stavniki, ki podpirajo tezo o javnem 
upravljanju. V ta namen je mestna 
sekcija PSI izrazila nezadovoljstvo 
nad odločitvijo komisije, v kateri 
so v glavnem pripadniki centristič- 
nih strank in poudarila, da bodo na 
nocojšnji seji predstavniki PSI gla
sovali proti taki odločitvi. Socialisti 
so namreč mnenja, da mora meta- 
novodno omrežje imeti javna upra
va. V tem primeru bi dobili tudi 
finančno podporo s strani deželne 
uprave.

Nesreča priletnega 
kolesarja v Podgori

V Podgori se je v prvih popol
danskih urah s kolesom ponesre
čil 65-!etni upokojenec Ubaldo Pe- 
resin. bivajoč na Mainici štev. 62. 
Priletni mož je vozil proti pevm- 
skemu mostu, ko je vanj trčil mo
pedist in ga zbil na tla Bolničarji 
Zelenega križa so upokojenca odpe
ljali v goriško bolnišnico, kjer mu 
je dežurni zdravnik ugotovil mo
žganski pretres ter odrgnine na o- 
brazu. Ozdravel bo v 20 dneh.

Julri v Doberdobu 
seja občinskega sveta

Jutri ob 16. uri bo občinska seja 
v Doberdobu. Na dnevnem redu so 
šolska vprašanja, sklepi o funkcio
niranju občinskega sveta ter vpra
šanja v zvezi z občinskim prora
čunom.

Obnova navadnih televizijskih na
ročnin prvo in drugo leto vpisa: 
2. šestmesečna tarifa 7.490 lir; 3. 
trimesečna tarifa 3.895 lir; od tre
tjega leta vpisa dalje: 2. šestmeseč
na tarifa 6.405 lir; 3. trimesečna 
tarifa 3.335 lir.

Za posebne naročnine je treba 
uporabiti posebne knjižice, lastniki 
radijskih sprejemnikov v avtomobi
lih pa lahko pristojbino plačajo v 
pisarni Avtokluba ali na poštnih 
uradih.

mestnih središč. Filme bodo nagra
dili in povrnili bodo tudi stroške.

Kino

Ameriški študentje 
obiskali Novo Gorico

Novo Gorico si je včeraj ogledala 
skupina ameriških univerzitetnih 
študentov, ki se v okviru izmenja
ve združenja «Experiment» nahaja
jo v tem mesecu na obisku na Go
riškem, kjer so gostje posameznih 
družin. Ameriški visokošolci so se 
nekoliko soočili z italijansko stvar
nostjo, imeli so sprejem na župan
stvu v Gorici, izrazili pa so željo, 
da bi si ogledali tudi Novo Gorico.

Tu so jih sprejeli predsednik ob
činske skupščine Jožef šušmelj, taj
nik komiteja Zveze komunistov Slo
venije inž. Beltram in predsednik 
izvršnega sveta občine dr. Mozetič.

Visokošolci so si ogledali še to
varno pohištva Meblo v Kromber
ku, kjer so se soočili z delavskim 
samoupravljanjem. Ameriške visoko- 
šolce so spremljali učiteljica Magda 
Cuta-Pahor, prof. Rossi ter tajnik 
Slovenske kulturno-gospodarske zve
ze Waltritsch, vsi iz Gorice.

Nova pravila za uporabo 
občinskih teniških igrišč

Županstvo v Gorici sporoča, da 
so od ponedeljka. 22. t.m., dalje, u- 
kinjeni na občinskih teniških igri
ščih na Rojcah vse ugodnosti za 
uporabo igrišča, ki so jih pred 
časom izdali raznim krožkom. Igri
šča bodo lahko odslej uporabljali 
le posamezniki, ki bodo morali do 
vsakega petka zvečer rezervirati u- 
porabo igrišča za naslednji teden. 
Rezervacije so možne pri hošniku. 
Ker je število igralcev veliko, bo 
lahko vsak posameznik uoorabljal 
igrišče največ dvakrat tedensko.

IRazna obvestila
V pisarni Kmečke zveze v Ulici 

Malta 2 lahko slovenski živinorejci 
vložijo prošnje za deželne prispevke, 
za vzrejo telet. Prošnje bodo na pris
tojnem deželnem uradu sprejemali 
še danes. Zato Kmečka zveza vabi 
zamudnike naj se zglasijo v njenem 
uradu, kjer bodo dobili vsa potreb
na pojasnila.

Pisarna Slovenske prosvetne zveze 
v Gorici, Ulica Malta 2, bo zaradi 
počitnic zaprta do ponedeljka, 5. 
avgusta.

Pristojbine
za radio in televizijo

Finančna intendanca v Gorici jav
lja, da morajo radijski in televizij
ski naročniki plačati naslednje pri
stojbine do konca letošnjega leta: 

Obnova navadnih radijskih naroč
nin: 2. šestmesečna tarifa 1.315 lir; 
3. trimesečna tarifa 685 lir.

Natečaj za filme 
o mestnih središčih

Osrednja organizacija za zaščito 
narave in okolja «Italia nostra» 
je razpisala javni natečaj za krat- 
kometražne filme z naslovom «Zgo
dovinska središča italijanskih mest». 
Filmi so lahko izdelani v barvni 
ali črnobeli tehniki, trajajo naj 15 - 
20 minut, morajo imeti glasbeno 
spremljavo. Poslati jih je treba do 
15. novembra na sedež organizacije 
v Rimu. Corso Vittorio Emanuele 
11. štev 287. Poslane filme bodo 
uporabili za diskusijo o ohranitvi L

Gorica
VERDI 17.30—22.00 «Il piacere so

pratutto il piacere». B. Wood in 
T. Lanfield. Barvni film. Prepove
dano mladini pod 14. letom.

CORSO 17.30—22.00 «Peccatrici di pro
vincia». Y. Sterling in S. Parker. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Una 
squillo per l'ispettore Klude». J. 
Fonda in D. Sutherland. Baroni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

VITTORIA Zaprto.
CENTRALE Zaprto.

Irzic
AZZURRO Zaprto
EXCELSIOR 17.30-22.00 «Pomi dot- 

tone e manici di scopa». Barvna 
risanka.

PRINCIPE 18.00—22.00 «Quattro mos
che di velluto grigio». Barvni 
film.

Nora Gorica
SOČA «Alfredove nezgode», francos

ki barvni film ob 18.30 in 20.30.
SV OBODA «žrtvovani», ameriški barv

ni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE «človek imenovan hrabrost», 

ameriški barvni film ob 20.00.
RENČE «V znaku Monte Crista», fran

coski barvni film ob 20.00.
PRVAČINA Prosto.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada

V PONEDELJEK
ROJSTVA: Raffaella Maraž, Eli

sa Bevetti, Lucia Minin.
OKLICI: uradnica Annamaria Si

meoni in elektromehanik Livio Cum 
delavka Francesca Marchi in me^ 
hanski izvedenec Gildo Guerra, pro
dajalka Gloria Maria Pelesson in 
varilec Onorino Menotti, delavka An
tonietta Fini in delavec Giulio Pelizon, 
ui adnica Lidia Srebernič in trgovec 
Mario Pecorari, univerzitetna študent
ka Fabia Sussi in zdravnik Nicola 
Gorigliano. gospodinja Anna Maria 
Idda in financar Guglieri, uradnica 
Doriana Bregant in mehanik Erman
no Crassini.

POROKE: profesorica Paola Predo- 
lin in uradnik Sergio Silvestri, profe
sorica Angela Ritella in profesor 
Adriano Scremin. profesorica Marina 
Zanetti in profesor Aldo Gerardi. gos
podinja Marta Mulič in natakar Aure
lio Leonardi.

V TOREK
ROJSTVA: Giorgia Drufuca, Cate

rina Visintin. Simone Da Re, Andrej 
Ferfolja, Massimiliano Tofful, Ales
sandro Turri, Sergio Gorza.

SMRTI: 81-letni upokojenec Giusep
pe Braidot.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Marzini, Corso Italia, tel. 
24-43.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči dežurna 

lekarna Centrale, Trg Republike, tel.
72341,

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO
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TRIDESETLETNI OBRAČUN POLJSKE

Veliki rezultati 
še ne zadovoljijo

Čeprav je Poljska v nekaterih panogah visoko na evrop
ski lestvici, Poljaki še niso zadovoljni z doseženim

VARŠAVA, 23. — Pred dnevi, 
19. t.m. ob 11.15 je začela po
novno biti stara ura na stolpu kra
ljevskega dvorca sredi Varšave. 
Starinska ura bi se bila lahko 
zganila že prej, toda prav ob 11 
uri 15 minut pred 35 leti in sicer 
17. septembra 1939 je ura preneha
la delovati zaradi napada nacisti
čnih letal. V varšavskem uporu 
pred 30 leti pa je bil stolp, star 
okoli 700 let, zrušen do tal.

Nacisti so skušali zgodovino po
ljskega naroda zbrisati pustiti na
rod brez preteklosti in ga celo 
uničiti. Toda ušteli so se, kajti 
že poljska himna pravi, da Poljska 
ni nikoli umrla in da ne more 
umreti. Poljaki so po osvoboditvi 
odstranih vse sledove nacističnega 
zverinstva, kraljevi dvorec pa je 
bil «spomenik» nacističnega bar
barstva. Vsa Poljska in milijoni 
Pojakov, ki živijo po svetu, so 
prispevali svoj delež za obnovitev 
dvorca, Id še ni končan.

Poljaki pa tega jubileja — 30 let
nice osvobodilnega upora — ne pro
slavljajo le z obnovitvijo starih 
spomenikov. Nasprotno, prej so se 
lotili gospodarskih problemov kot 
zgodovinskih. Zgradili so in raz
širili največji rudnik bakra v E- 
vropi, nadalje največ ji rudnik cin
ka v Evropi, zgradili so eno naj
večjih pristanišč na Baltiku, Gdi- 
njo itd. Navedli smo nekaj najve
čjih del, ki pridejo še bolj do 
izraza, če upoštevamo dejstvo, da 
je Poljska imela v zadnji vojni v 
poprečju največ človeških žrtev, 
skoraj 17 odstotkov prebivalstva. 
Nadalje, da je bila Poljska najdlje 
okupirana, kajti nacisti so jo na 
padli že 1. septembra 1939. Sedaj 
pa hočejo Poljaki biti med prvimi 
v izgradnji dežele in v zadnjih 
letih je Poljska eno ogromno grad
bišče, glede česar najbolj zgo
vorno priča dejstvo, da beležimo 
na Poljskem največje naložbe v 
Evropi računane po številu prebi
valstva.

Nekateri trdijo, da bi se Poljska 
še ne smela potegovati za more
bitna prvenstva v svetovnem me
rilu, zato pa da je povsem upravi
čena potegovati se za nekatera 
prvenstva v evropskem merilu. 
Poljska šteje 35 milijonov in pol 
prebivalcev, ki živijo na 313 tisočih 
kv. km površine. Njeno prebivalstvo 
predstavlja 0,2 odstotka prebival
stva sveta, njen delež v svetovni 
industrijski proizvodnji pa znaša 
2 odstotka.

To je veliko. Še več pa nam po
ve dejstvo, da je znašal nacionalni 
dohodek na Poljskem tik pred za
četkom druge svetovne vojne ko
maj 250 dolarjev na prebivalca, la
ni pa že 1.400 dolarjev. In to kljub 
temu, da je Poljska doživela, kot 
smo že rekli, najhujše vojno uni
čenje v drugi svetovni vojni.

Omenili smo poljsko industrijo, 
kaj pa kmetijstvo? V pridelovanju 
krompirja zavzema 2. mesto na sve
tu. Prav tako v pridelovanju rži, v 
pridelovanju oljčnega semena zavze
ma tretje mesto na svetu, v pri
delovanju ovsa ter v proizvodnji va
gonov zavzema četrto mesto. Le šti
ri dežele na svetu izkopljejo na le
to več premoga, kot ga izkoplje 
Poljska in pridelajo več sladkorne 
pese, kot jo pridela Poljska. Po 
proizvodnji električne energije je 
Poljska šesta v Evropi in prav ta
ko po pridelku pšenice in vzreji 
mesa. Glede jekla zavzema Polj
ska sedmo mesto v Evropi, v izde
lovanju gradbenih strojev deveto, 
v celotnem izvozu pa deseto mesto

Če upoštevamo dejstvo, da je bi 
la zelo slabo razvita, da so jo na 
cisti pobili do tal, gornji podatki 
govore, da 30 let svobode Poljaki 
niso zapravili v brezdelju.

S kmetijstvom se na Poljskem u- 
kvarja le še 30 odstotkov aktivne
ga prebivalstva. Poljaki z zadovolj
stvom ugotavljajo, da imajo tri 
četrtine sodobnega sveta manjši na
cionalni dohodek «na prebivalca» 
kot ga imajo oni. Hkrati pa ne pri
krivajo, da je Poljska raven krep
ko nižja od poprečne evropske rav
ni. Tudi izredna dinamika, kakršna 
se kaže v tej deželi, še ni mogla 
nadomestiti zamujenega časa in za
to Poljak v splošnem ni zadovoljen 
z doseženimi rezultati.

To pa je druga plat poljske me
dalje. Poljaki namreč niso zado
voljni s svojim položajem v med
narodni delitvi dela. Nihče namreč 
ne zanika izrednih uspehov v iz
gradnji važnejših «tradicionalnih» 
dobrin in surovin, kot so premog, 
jeklo, energetika, ladjedelstvo, ba
ker, žveplo, cink, sladkor, tekstil
na industrija. V tem Poljaki preka
šajo marsikatero zahodnoevropsko 
deželo, mišljeno to v relativnem, 
včasih pa tudi v absolutnem smi
slu. Toda v proizvodnji «modernih» 
dobrin so Poljaki precej zaostali. 
In to jim ni pogodu.

In to odkrito priznavajo, odkrito 
kritizirajo, zato so sklenili, da bo
do do nekega drugega prihodnjega 
jubileja to pomanjkljivost popravi
li. Med moderne dobrine, ki jih 
poljska industrija premalo proizve
de, spadajo na primer televizorji 
in elektronski aparati nasploh, prav 
tako je na Poljskem manj izdelkov

iz plastičnih snovi, premalo je gum, 
premalo avtomobilov in naftnih de
rivatov. Glede avtomobilov na pri 
mer je poljska industrija zelo da
leč za sorodno industrijo v zahod
ni Evropi, pa čeprav izdeluje avto
mobile po Fiatovi licenci.

če smo nekje v začetku rekli, da 
je Poljska po obsegu zunanje trgo
vine na desetem mestu, bomo se
daj dodali, da je to vendarle ma
lo glede na njene možnosti, poseb
no kar zadeva izvoz industrijske 
proizvodnje. To bomo bolje spozna
li, če navedemo nekaj primerjalnih 
številk. Vrednost poljskega izvoza 
znaša komaj 193 dolarjev na prebi
valca. Čehi dosežejo že 400 dolar
jev, prav tako Madžari, Francozi 
dosežejo že vrednost 680, zahodni 
Nemci pa kar 1100 dolarjev. Veli
ke uspehe v «klasičnih» poljskih 
panogah bo treba dopolniti z no
vimi, «modernimi» panogami indu
strijske proizvodnje, ki gredo bolj 

promet na mednarodnem tržišču. 
Tedaj bo rezultat popolnejši.

Prejeli smo
L'EREDITA’ EUROPEA — La cit

tà che cambia — Številka 1, leto 
I. Izdaja založba «Phoebus» v 
Londonu v sodelovanju z usta
novo «Rank Xerox Limited» in 
ustanovo «Europa Nostra».

La Nuova Albania — Štev. 6, le
to 1974.

Gabriella Ferri, ki se v zadnjem času vedno bolj uveljavlja in je 
med drugim pred dnevi nastopil a na večeru neapeljske popevke

NA FILMSKIH PLATNIH

Robert Altman:

The Long Goodbye»
Med odsotnostjo smo zgubili ne

kaj tržaških premier (predvsem 
Lucasov «American Graffiti»), i- 
meli pa smo priložnost, da v Ri
mu gledamo nekaj filmov, ki še 
niso prišli v Trst. Tako ameriški 
film Roberta Altmana «The Long 
Goodbye» (Il lungo addio, 1973). 
Altman nam je že odkril svoje 
sposobnosti v filmu «McCabe and 
Mrs. Miller» (I compari), tudi 
«MASH» in «Anche gli uccelli ucci
dono» pa ne gre zanemarjati, med
tem ko upamo, da bomo v kakem 
bližnjem jugoslovanskem kraju še 
imeli priložnost gledati v Italiji ne- 
distribuiranega «Images» (Prividi).

«The Long Goodbye» dokazuje še 
enkrat, da je Altman med mladi
mi ameriškimi režiserji morda naj
bolj navezan na strukturo tradicio
nalnih žanrov, ki jo obnavlja z 
mnogimi komponentami «novega» 
filma od Godarda dalje. V filmu 
«I compari» je žanr western, v 
«MASH» komični film po načinu 
bratov Marx, v «Il lungo addio» 
pa detektivka po načinu Humphre- 
ya Bogarta; morda je film «Anche 
gli uccelli uccidono» manj uspel 
tudi, ker ni tako vezan na noben 
žanr.

«The Long Goodbye» je režiran 
po scenariju Leigh Brackett, ki je 
za film priredila roman Raymon-
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PRAV V TEH DNEH PRED TRIDESETIMI LETI

Kako se je sto prekomorcev 
srečalo z Nemci na Korčuli

Razne akcije na Braču in na drugih otokih - Tretja prekomorska 
je ostala na Visu in od tod začela «čiščenje» južne Dalmacije

Borci prekomorskih brigad so v 
letih 1943 in 1944 štirikrat sodelo- 
lovali v bojih no otoku Korčuli. 
Borci 1. in 2. prekomorske bri
gade so decembra 1943 vodili 
borbe za obrambo Korčule skupaj 
z enotami 1. in 13. dalmatinske 
brigade, korčulanskega odreda 
ter 5. pomorskega operativnega 
sektorja. Tedaj so se te enote 
zaradi močnega pritiska sovražni
ka morale ukmaniti na Hvar in 
na Vis. Borci 1. in 2. prekomor
ske brigade pa so nato na ukaz 
vrhovnega štaba odpotovali v 
Drvar, na tedanji sedež vrhovnega 
štaba NOV Jugoslavije, in nato 
nadaljevali borbo do osvoboditve 
v sestavu I. proletarske divizije in 
drugih enot, v katere so bili 
vključeni.

Po ureditvi enot ter po utrditvi 
otoka Visa je bilo prekomorskim 
enotam ukazano, naj napadajo po
samezna sovražnikova oporišča na 
otokih in razkrajajo njegovo o- 
brambo, naj ovirajo njegovo plov
bo ob obali in kakorkoli kažejo 
svojo aktivno navzočnost. In tako 
so od 19. do 25. aprila 1944 dal
matinske brigade 26. divizije, o- 
krepljene s topništvom izvedle na
pad na Korčulo in osvobodile 
njen zahodni del. Takrat so za
plenili veliko vojaškega materiala

in ujeli 450 Nemcev, ki so jih 
nato prepeljali na otok Biševo 
pri Visu.

Sledila je samostojna akcija 2. 
bataljona 3. prekomorske brieade 
v dneh od 15. julija do 1. avgusta 
1944, ki bi jo radi podrobneje 
opisali:

Naveličani napornega življenja 
na Visu, kjer so borci 3. preko
morske vežbali ure in ure na 
vročem, pekočem soncu ob veli
kem pomanjkanju vode, so se raz
veselili, ko je komandant 2. ba
taljona sporočil, da bo treba v 
akcijo na Korčulo, kamor naj bi 
šla 2. četa 2. bataljona. Namen 
akcije je bila tako imenovana 
aktivna obramba, pri kateri se 
del partizanske enote pripravi za 
obrambo, drugi del pa napada. 
Za izvedbo'teH akcij sta bila e- 
notam 3. prekomorske brigade 
dodeljena otoka Brač in Korčula. 
Z druge strani pa je bila malo
številnemu korčulanskemu odredu 
takšna pomoč zelo dobrodošla.

Proti večeru 16. julija 1944 se 
je naša skupina kakih sto mož 
počasi pomikala proti zalivu Ru- 
kavac na Visu. Ob mraku je na 
čolnih brez slehernega sprem
stva odplula na otok Mljet. Na
slednic noč je enota nadaljevala 
na Korčulo in pristala ob obali

Verjetno svetovni rekord 
101 stot žita na ha

Zadnjič smo pisali o odlični 
žitni letini v Jugoslaviji in pri 
tem povedali, da računajo s 5 
milijoni 400 tisoč ton pridelka 
pšenice. Morda bo pridelek neko
liko nižji zaradi velikega dežev- 
Ija, ki je zajelo vso panonsko ni
žino, in zaradi toče, ki je ponekod 
oklestila žitna polja. Žetev je 
bila namreč v polnem letu, ko je 
prišlo neugodno vreme.

Zadnjič smo tudi beležili o no
vih rekordnih donosih na posa
meznih «parcelah», kjer so pone
kod naželi tudi do 75 stotov žita 
na hektar. Iz Osijeka pa je prišla 
vest, da je neki zasebni kmet do
segel verjetno svetovni rekord, 
kajti Dragoljub Popovič iz vasi 
Marinci pri Vinkovcih je na dveh 
hektarih polja nažel nad 200 sto
tov zrnja, to se pravi po 101 stot 
žita na hektar. Strokovnjaki trdi
jo, da to ni samo jugoslovanski, 
ampak tudi svetovni rekord, če
prav je tudi res, da so z neko 
mehiško sorto v ZDA dosegli tudi 
večje donose, toda na manjših 
zglednih parcelah, ne pa na povr
šinah dveh hektarov.

Strokovnjaki trdijo, da je to 
vsekakor izreden uspeh tudi zara
di tega, ker je ob žetvi bilo iz
merjeno le 12,8 odstotka vlage.

Dragoljub Popovič iz Marincev 
pri Vinkovcih, ki je dosegel to- 
lišken uspeh je član «Kluba 50», 
torej tistega kluba, ki se v njem 
zbirajo tisti kmetje, ki bi radi 
dosegli poprečje 50 stotov zrnja 
na hektar. Kot vidimo, je letošnji 
rekorder dvakratno presegel «nor
mo».

Pa ne le Dragoljub Popovič, 
tudi drugi kmetje so letos dose
gli velike rekorde, tako je na pri
mer Milenko Popovič iz kraja 
Vršadin pridelal 90 stotov zrnja 
na hektar. Miloš Jovanovič iz 
Mohova pa 77 stotov Pri tem je 
zanimivo, da so največje donose 
imeli člani «Kluba 50» z domačimi 
sortami in sicer z «drino», «bi
serko» in «zlato dolino».

Kakor so v Slavoniji zadovoljni 
z letošnjim pridelkom pšenice, so 
kar navdušeni nad sladkorno peso. 
Tako vsaj kaže sedaj. V Slavoniji 
in Baranji je posajenih s slad
korno peso kar 30 tisoč ha zemlje. 
V zvezi s tem so se v tovarnah 
sladkorja že sedaj začeli priprav
ljati na letošnjo «kampanjo», ki 
bo predvidoma trajala 120 dni. V 
največji tovarni sladkorja v Osi
jeku bodo predelali kakih 47.000 
vagonov sladkorne pese, ki bo 
dala okoli 6.000 vagonov sladko
rja, kar je največ, okdar ta to
varna deluje. Sicer pa trdijo, da 
to področje še nikoli ni imelo to
likšnega pridelka sladkorne pese.

na določenem kraju, kjer jo je ča
kal vodič korčulanskega odreda. 
Ker je bila nemška postojanka 
razmeroma blizu, so si borci se
zuli čevlje in šli peš nekaj sto 
metrov od obale. Nato so se 
utaborili v majhnem partizan
skem taborišču v kraju Rasadnik 
med vasmi Smokvica in čara. 
Partizani korčulanskega odreda in 
krajevni aktivisti so borce preko- 
morce sprejeli prisrčno. Ker so 
vedeli, da so neizkušeni borci in 
to stari od 18 do 20 let. so bili 
z njimi skrajno gostoljubni in 
potrpežljivi, tako da so se mladi 
prekomorci koj prilagodili življe
nju v enoti.

Že prvi večer, to je 18: julija, 
so bili razporejeni v patrulje, 
skupaj z borci korčulanskega 
odreda, ki so odlično poznali te
ren in razmere na otoku. Kljub 
temu jih je na poti skozi neko 
vas opazil kak sovražno raz
položen element, ki je nemški po
sadki sporočil, da so se domačim 
partizanom pridružili tudi novi, 
tuji. In ko so naslednjo noč ho
teli preseneliti nemško patruljo v 
bližini postojanke Pupnat, so pa
dli v nemško zasedo. Bila je to 
večja skupina partizanov, kakih 
50 mož, ki so jih Nemci v zasedi 
pustili tako blizu, da so se ob 
spopadu med seboj pomešali 
Nemci in partizani. Po tem pre
senečenju so partizani prišli do 
spoznanja, da so Nemci točno 
obveščeni o njihovi navzočnosti.

Zaradi varnosti so sleherni ve
čer pošiljali desetino borcev v 
smer nemške postojanke in prvo 
desetino, ki je bila določena za 
to nalogo, je vodil Železnik iz 
Košane pri Pivki, eden najsta
rejših borcev 2. bataljona.

Patrulja je postavila zasedo ob 
cesti, ki vodi iz vasi Čara proti 
mestu, kjer so Nemci imeli posto
janko Pupnat. In ko je nemška 
patrulja prišla iz postojanke, so 
jo partizani napadli. Nemci so 
zdrveli v postojanko, vendar so se 
kmalu vrnili z okrepitvami. Že
leznik se je s svojimi hotel umak
niti na primernejši položaj nekaj 
sto metrov nazaj, toda na umiku 
je partizane začelo obsipati so
vražnikovo topništvo in desetina 
je pri umiku zašla na minsko 
polje, tako da so mine eksplo
dirale druga za drugo, ker so bile 
povezane. Žrtve so bile hude, če
prav so borcem prihiteli na pomoč 
tovariši. Toda tudi reševanje Že

leznikove desetine je prineslo no
ve žrtve, ker so tudi reševalci 
zašli na minsko polje. Vse žrtve 
tega spopada so pokopali na po
kopališču v Smokvici. Pogreba 
se je udeležila vsa vas.

V naslednjih dveh tednih so sle
dile mnoge akcije na vsem otoku, 
tako da je dvotedenska izkušnja 
čete bila pozitivna, pa čeprav je 
četa imale veliko izgub. Borci in 
komandni kader so si pridobili 
nove izkušnje. Na Vis so se vrnili 
v noči med zadnjim julijem in 
prvim avgustom 1944.

Na Korčulo so se borci 2. pre
komorske vrnili prve dni septem
bra. Toda tedaj je šlo že za boje 
za osvoboditev tega otoka. Bilo 
je to prav one dni. ko je Tito na 
Visu proglasil 1. dalmatinsko u- 
darno za proletarsko brigado iru. 
ko je ob tej priložnosti izrekel 
znane besede «Tujega nočemo 
svojega ne damo». Bilo je to v 
dneh, ko se je 2. bataljon 3. pre
komorske brigade izkrcal na Kor
čuli in začel otok čistiti od so
vražnika. Naslednje dni so se 
izkrcale še ostale enote 3. briga
de in 11. dalmatinske brigade na
kar so partizanske enote hitele 
osvobajat Pelješac ih ostale dal
matinske otoke in tudi kraje ob 
dalmatinski obali.

A. K.

da Chandlerja, v katerem nasto
pa detektiv Philip Marlowe, ki so 
ga v filmu že poosebljali Dick 
Powell, Bogart (v filmu «The Big 
Sleep», pri katerega scenariju je 
tudi sodelovala Leigh Brackett), 
Robert Montgomery in James Gar- 
ner. Sedaj je na vrsti odlični El- 
liott Gould, ki daje čisto novo in
terpretacijo Marlowa.

Altman se poslužuje klasičnih 
klišejev zvrsti, daje pa jim bolj 
zmeden in nepredvidljiv ustroj. 
Gould Marlowe je v bistvu pre
maganec v življenju, ki ohranja 
stremljenje po pravičnosti kljub 
zmedeni realnosti, v kateri se znaj
de. Poleg Goulda igrajo Nina Van 
Pallandt, Sterling Hayden in re
žiser Mark Rydell. Zelo lepa je 
pesem «The Long Goodbye», ki sta 
jo sestavila John Williams in John- 
ny Mercer.

Michel Deville:

«Le mouton « 
enragè»

V rahlem, zabavnem tonu, z 
mnogimi elipsami in nepredvidlji
vimi dogodki, nam Deville posre
duje zelo osebno in inteligentno 
zgodbo, katere osrednji element je 
odnos med praktičnim protagoni
stom in «kontemplativnim» prija
teljem, ki je nedvomno prispodo
ba «voyeurizma» filmskega gledal
ca. Igralci so Jean-Luis Trinti- 
gnant, izvrstna Romy Schneider, 
Jean-Pierre Cassel, lepa Jane Bir- 
kin, Fiorinda Bolkan, Georges Wil 
son, Estella Blain itd.

FILMSKE REVIJE

«POSITIF» 160
Pisali smo že o številkah 155 in 

158 francoske filmske revije «Po- 
sitif». Preden se ustavimo ob zad
nji 160. številki, bi radi opozorili 
vsaj na najzanimivejše članke o- 
stalih številk. Še prej pa mora
mo povedati, da je žal ta revija 
spet v krizi, ker je tudi novi za
ložnik Kesselring prenehal z dejav
nostjo. Upamo, da bo revija kma
lu našla sredstva za nadaljevanje 
svoje koristne funkcije.

številki 156 in 157 sta bili v ve
liki meri posvečeni italijanskemu 
režiserju Luigiju Comenciniju, ki 
je med odkritji te revije. V šte
vilki 156 moramo opozoriti vsaj še 
na študij, posvečen Poljaku Andr- 
zeju Wajdi. V številki 159 opozar
jamo, poleg študijev o Francozu 
Mauricu Pialatu in Špancu Carlo
su Sauri, na odličen esej Michela 
Cieutata o novem fenomenu ame
riškega «divizma», Robertu Red- 
fordu.

Zadnja številka 160 je v prvem 
delu posvečena" novemu franco
skemu režiserju Alainu Corneauju, 
v drugem deltr pa tiovi francosko- 
kanadski proizvodnji jugoslovan
skega režiserja Dušana Makaveje- 
va «Sweet Movie», ki je nastopila 
v Cannesu in za katero upamo, 
da bomo imeli priložnost jo gle
dati v Italiji (čeprav bo menda 
cenzura delala precejšnje težave); 
eseju Roberta Benayouna o filmu 
sledi intervju Benayouna in Cimen
ta z Makavejevim.

Naslednji del revije je posvečen 
znanstvenofantastičnemu filmu (e- 
sej Jacquesa Goimarda)

S. G.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Če si 

želite uspeha, se ne ozirajte na 
kritike. Ne dovolite, da bi pesi
mizem prevzel tudi vas.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne iz
gubite zaupanja v obljube, ki so 
vam bile dane. Nekoliko poslab
šano vzdušje v družini.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Pretirano zaupanje vam bo one
mogočilo, da bi izkoristili ponud
bo. Analizirajte bolj nepristransko 
svoja čustva.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Zagotov
ljen je uspeh za vsa dela. Preži
veli boste prijeten večer.

LEV (od 23.7. do 22.8.) S svojim 
omahovanjem utegnete zadevo za
plesti. Prejeli boste pismo, ki 
vas bo razveselilo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Svoje 
načrte pripravite z največjo skrb
nostjo. Docela boste uresničili 
svoje čustvene namene.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

Sprejmite odgovornost, ki vam jo 
ponujajo. Veselo in zanimivo sre
čanje.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ne ostajajte osamljeni in raje 
uporabite svoje skrite sposob
nosti. Ne odrecite prijatelju go
stoljubnosti.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Reševali boste neko nevšečno 
finančno vprašanje. Borite se pro
ti nespodobnosti drugih.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Ne lotevajte se nalog, ki prese
gajo vaše moči. Skušajte gledati 
na svoj čustveni neuspeh bolj s 
šaljive plati.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Izkoristite vzdušje, ki se je ust
varilo med vami in predstojniki. 
Nagnjeni boste k razmišljanju.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Okoli
ščine so danes bolj neklonjene 
umetnikom kot idealistom. Toplo 
razpoloženje v družini.

CIRIL

POLKOVNIKOV POGLED 3E 
POSTAL- NEVAREN,,,

TODA,,, ČE IMATA KAO 
2A BREGOM, BOMO HI

TRO OPRAVILI,,!

SREDA, 24. JULIJA 1974
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

18.15 Program za otroke in mladino 
Gledališki klub: Shakespeare

18.45 BRATOVŠČINA SINJEGA GALEBA
Po romanu Toneta Seliškarja je delo režiral France Štiglic in 
igrajo v njem Ivo Marinšek, Ivo Primec, Janez Vrolih, Klara 
Jankovil, Demeter Bitenc itd. — II. nadaljevanje

19.15 ŠPORTNI DNEVNIK 
Kronike dela in ekonomije
V parlamentu in Vremenska slika

20.00 DNEVNIK
20.40 BLAZNI ZOOLOŠKI VRT

III. nadaljevanje; V nedeljo v savani
Nocoj pride na vrsto tretje nadaljevanje reportaže, ki pri
kazuje, kako je pravzaprav človek krivičen do divjih živali. 
Po mnenju znanstvenikov živijo cirkuške živali boljše fiziolo
ško in tudi fizično življenje kot živali, ki jih človek zapre v 
zoološki vrt. Dejstvo, da morajo cirkuške živali «delati» pred 
občinstvom, predstavlja dejansko pozitivno vzpodbudo na nji
hovo psiho. Drugi pa menijo, da je za divje živali v tako 
imenovanih rezervatih vendarle še veliko boljše kot v cirku
su, kajti ti «parki» predstavljajo korak naprej od tradicional
nega zoološkega vrta. Sicer pa bomo kaj več o tem zvedeli 
nocoj v tretjem in žal že zaključnem nadaljevanju te zani
mive oddaje

21.45 športna sreda
22.40 Mi
23.00 DNEVNIK

Danes v parlamentu in Vremenska slika

DRUGI KANAL
20.30 DNEVNIK
21.00 Le campane di Santa Maria

Film je režiral Leo McCarey, v glavnih vlogah nastopajo Bing 
Crosby, Ingrid Bergman, Henry Travers, William Gargan itd. 
Leta 1944 je bil Bing Crosby že hudo popularen kot pevec in 
kot filmski igralec, predvsem kot komik. Svoje «prigode» je 
Crosby doživljal po navadi v Maroku, v Zanzibaru in drugod 
po eksotičnih mestih in krajih, koder se je tako rekoč nujno 
srečaval z eksotično in privlačno Dorothy Lamour, ki je igrala 
vrsto vlog v filmih z njim in Bobom Hopejem. Nekega dne pa je 
Crosby našel režiserja, ki mu je preusmeril pot. Bil je to Leo 
McCarey, ki je «odkril» veliko popularnih komikov.
Film Le campane di Santa Maria je režiral, kot smo že re
kli, McCarey, ki je bil tudi producent. Poleg Crosbyja je v ta 
film vključil tudi Ingrid Bergmanovo, ki jo je «spremenil» v 
nuno. To pa ni bilo tako preprosto, kajti Ingrid Bergman je 
do tedaj igrala veliko filmov bolj «drzne» vsebine. In tudi Bing 
Crosby, ki je do tedaj igral le korniko, je postal dober pater, 
mlad duhovnik, ki ga pošljejo v župnijo Svete Marije.
Tu je šola, ki jo vodijo nune, ki pa niso brez napak. Zato 
pater O’Malley, ki ga igra Bing Crosby, trešči mednje kot ne: 
kakšen «deus ex machina» in s svojim načinom takoj napravi 
red. Njegov način dela je sicer drzen, celo predrzen, prese
netljiv, toda hkrati zelo učinkovit in to predvsem zaradi te
ga, ker se iz vsake njegove poteze kaže njegova velika dobro
ta. Toda zaradi tega prihaja pogosto v spor z vsemi in spre 
se in prepira tudi z nunami, še posebej s prednico Benedikto. 
Kmalu pa s svojim obnašanjem prepriča vse nune, da ima 
on prav, s svojim zgledom pa jih potegne za seboj in v krat
kem vse teče tako, kot bi teklo po olju in vse okolje objame 
velik optimizem

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
19.10 Obzornik
19.25 DRUŽINA SMOLA

Serijska madžarska risanka
19.55 Mozaik ,
20.00 Prijatelj glasbe
20.20 NA SEDMI STEZI ,. „

V današnji oddaji bodo verjetno sledeči prispevki: Po svetov- 
— -■ nem prvenstvu v košarki, Gozdna šola Partizana Slovenije, te

lesno - kulturna skupnost v Grosuplju, Akcija «naučimo se pla
vati» ter, končno, rubrika «Od tu in tam»

20.45 Risanka 
'21.00 DNEVNIK
21.35 SMRT V MOČVIRJU

Je to celovečerni film, ki ga je režiral Marcel Camus leta 
1957 po romanu Jeana Hougrona.
Marcela Camusa menda ni treba posebej predstavljati, saj 
je to slovito francosko ime. Film «Smrt v močvirju» pa je 
pravzaprav prvo njegovo resnejše delo.
Avtor se v filmu zavzema za miroljubno rešitev spornih vpra
šanj. V tem primeru naj bi bila majhna skupnost, vas, pri
spodoba za problem miru med ljudmi. Toda nastaja tudi tu 
pomislek, ali je s takimi stališči možno preoblikovati svet in 
ustvariti temelje za pravico, kjer zdaj vladata krivica in za
tiranje?
Film oživlja zgodbo pustolovca Horciera, ki je 1950 pripotoval v 
Saigon na delo in se zapletel v tihotapstvo. Zasledujeta ga na 
eni strani policija, na drugi pa neka tolpa, ki ga hoče spra
viti s poti. Horcier se zateče v vas, ki leži med dvema front
nima linijama. Gre za dobo francoske okupacije, za dobo_ vojne 
vietminhovega gibanja. Horcier se vživi v delo in mišljenje 
domačinov, rad bi jim pomagal, kar pa ni lahko

23.20 DNEVNIK
KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA

21.00 Otroški kotiček 
21.15 DNEVNIK
21.30 TRETJI SVET, dokumentarna oddaja
23.00 Gostje Slovenske popevke: Pino Donaggio

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja gasba; 11.35 
Opoldne z vami; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Program za mladino; 
18.15 Umetnost in prireditve; 18.30 
Koncert; 19.20 Zbor in folklora;
20.00 Šport; 20.30 Simf. koncert;
21.00 Nove knjige; 21.30 Filmski 
motivi.

TRST
12.15 Deželne kronike; 14.40 

Tretja stran; 15.10 «El Caicio»; 
15.40 Koncert; 16.20 Deželni kul
turni pregled; 19.30 Deželne kro
nike.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30. 14.30. 17.30, 

18.30, 19.30, 21.30 Poročila; 7.15 
Glasba za dobro jutro; 8 40 Ju
tranja glasba; 10.10 Otroški ko
tiček: Literarna oddaja; 10.45
Glasba in nasveti; 11.20 Melodije;
12.00 Glasba po željah; 14.00 Plo
šče; 15.00 Pisana glasba: 16.00 
Na počitnicah; 17.40 Vrstijo se 
pevci; 18.00 Poletje in mi: 19.00 
Progresivna glasba; 20.00 Iz pri
ljubljenih oper; 20.30 Prenos RL;
21.00 Literarna oddaja; 22.15 Sta
ra glasba; 23.35 Glasba za lahko 
noč
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba:
8.30 Jutranje popevke: 9 00 vi in 
jaz; 10.45 Puccinijeva «Turandot»;
11.30 Izbrani motivi; 12.10 četrti 
spored; 14.40 Radijska nadalje
vanka; 15.00 Program za mladi
no: 16.00 Sončnica; 17.05 Operna, 
simf. in komorna glasba: 17.40 Pi
san glasbeni spored; 19.30 Film
ska glasba; 20.00 Mrožek1 «Un 
caso fortunato»; 21.15 Serenade:
22.00 Nove ital. popevke; 22.20 
Ponovno na sporedu.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30. 19.30 

Poročila; 7.40 Pevci lahke glasbe; 
8.40 Kako in zakaj?; 10.35 Pro
gram z Bongiornom; 12.40 Oprav
ljivci; 13.35 Dva komika; 13.50 
Kako in zakaj?; 14.00 Plošče; 
15.00 Nemogoči intervjuji; 15.40 
Glasbeno-govorni spored; 18.35 
Kratka zgodovina ital. popevke; 
19.55 Plošče; 21.20 Nastopata dva 
komika.

III.PROGRAM
8.25 Brahmsove skladbe; 9.30 

Koncert; 10.30 Velike interpreta
cije: Boris Godunov; 11.10 Po
lifonija; 11.40 Plošče resne glas
be; 13.00 Glasba skozi čas; 14.30 
Mendelssohn: «Elija» (oratorij);
16.15 Stare skladbe; 17.10 Fol
klora; 17.40 Glasba izven pro
grama; 18.45 Kulturni pregled;
19.15 Večerni koncert; 20.15 Ve
lika Britanija in Evropa.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 11.00, 14.00, 16.00, 

20.30 Poročila: 7.50 Rekreacija; 
9.10 Glasbena matineja; 10.05 Po
čitniški pozdravi; 10.35 Znane me
lodije, znani orkestri; 11.15 Ured
nikov dnevnik; 12.20 Z nami doma 
in na poti; 13.30 Kmetijski nas
veti; 13.40 Od vasi do vasi; 14.30 
Priporočajo vam...; 15.10 Slo
venske narodne; 16.40 Glasbeni 
drobiž; 17.00 «Loto vrtiljak»; 18.10 
Operni koncert; 19.00 Aktualnosti; 
19.20 Zvoki današnjih dni; 19.45 
Naš gost; 20.00 Lahko noč, otro
ci!; 20.15 Glasbene razglednice: 
21.00 Simfonični orkester; 21.35 
Lepe melodije; 23.15 S festivalov 
jazza; 00.05 I. Voranc: Pesmi: 
00.15 Revija jug. pevcev zabavne 
glasbe.
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KOŠARKA MiADlNSKO EP V FRANCIJI

Presenečenje: Poljska-Španija 78:68 
V jugoslovanskih vrstah tudi R. Žižič

Švedska povsem nepričakovano premagala Francijo ■ Po 
petem kolu sta lestvici v obeh skupinah dokaj zapleteni

Drevi se bo zaključil kvalifika
cijski del mladinskega evropskega 
košarkarskega prvenstva. S pora
zom Španije proti Poljski in Fran
cije proti Švedski je položaj v obeh 
skupinah dokaj zapleten. Medtem 
ko sta Jugoslavija in Italija že 
kvalificirani za finale, pa bo bor
ba za ostala dva finalista še ogor
čena.

ORLEANS
Največje presenečenje petega ko

la predstavlja poraz Francije proti 
Švedski. Kot smo že včeraj pisali, 
je košarka na Švedskem močno na
predovala. V tej državi so se nam
reč močno zavzeli za to športno 
panogo, saj je že več švedskih tre
nerjev odpotovalo na dopolnilne te-

čaje v ZDA, razen tega pa je na 
Švedskem precej sposobnih ameri
ških tehnikov. Take pobuda so to
rej, kot nam priča to evropsKo pr
venstvo, dale zaželene sadove.

Jugoslavija pa je brez težav od
pravila skromno peterko Zahodne 
Nemčije. Jugoslovanska reprezen
tanca pa se bo te dni okrepila s 
srvojim najboljšim igralcem Kiži- 
čem, ki je okreval po poškodbi 
na nogi.

Še eno tesno zmago je žela če
škoslovaška, ki je le za piko od
pravila žilave Turke.

IZIDI 5. KOLA 
Grčija — Izrael 
Jugoslavija — ZRN 
Švedska — Francija

671:65
83:54
75:71

atletika - ZA NASTOP NA EP

Normo je že izpolnilo 
36italijanskih atletov

Fiasconaro in Pignijeva še vedno v težavah
V letošnjem letu se vrstijo razna 

svetovna in evropska prvenstva. 
Gd 1. do 8. septembra bo v Ri
mu evropsko atletsko prvenstvo. 
Če hoče neka država poslati na to 
tekmovanje več kot enega itkmo- 
valca ali tekmovalko (največ pa 
lahko tri) mora ta izpolniti določe
no normo. Poleg tega pa v vsaki 
disciplini lahko nastopa po en tek
movalec, ki te norme ni iznolnil. 
To pa je v glavnem odvisno od 
posameznih atletskih zvez, če hoče
jo imeti svoje simbolično zastop
stvo. Te norme določi mednarodna 
atletska zveza IAAF. Nekatere dr
žavne zveze pa imajo Je svoje nor
me, ki so običajno tudi bolj zah
tevne. Med te spada tudi Jugosla
vija.

Kljub temu, da je nekaj vrhun
skih italijanskih atletov in atletinj 
poškodovanih in je njihov naslon 
v dvomu, je doslej izpolnilo normo 
za nastop v Rimu 36 atletov in 
atletinj. Toda oglejmo si jih po 
Posameznih disciplinah, v oklepa
ju pa je napisana tudi potrebna 
norma

MOŠKI
100 m (10”3) — Lolli 10”2, Bene

detti, Campenni, Sala, Janes 10”3 
200 m (21”) — Benedetti 20”3, 0- 

liosi in Mennea 20”9 
400 m (46”8) — Abeti 46'’8 
800 m (1’47”8) — nihče 
1500 m (3'41") — Zarcone 3’37”7, 

Arese 3’38”, Riga 3’39”3 
5000 m (13’45”) - Fava 13’40’4, To- 

masini 13’43”
10.000 m (2T50”) — Fava 28’35”2, 

Cindolo 28’49”2
8000 m zapreke (8’38”) — Fava 

?.’32"
110 ovire (14’T) — Buttari 13”7, 

Liani 13"9, Acerbi, Milano, Cor 
ghi, Werth in Catasta 14'T 

400 m ovire (51"2) — Ballati 50”3 
višina (214 cm) — Ferrari 218 cm, 

Bergamo 216, Del Forno 215 cm 
Palica (510 cm) — Fraquelli in Dio- 

nisi 520 cm
daljina (775 cm) — nihče 
troskok (16,30 m) — Buzzelli 16,46 
Lrogla (19 m) — nihče 
disk (59 m) — Simeon 61,82 m, De 

Vincentins 60,82 m 
kopje (79 m) — Pappalardo 81,30 

ŽENSKE
100 m (11’'6) - Mohriari 11’4, Nap

pi 11 ”5
200 m (23”8) — Orselli in Nappi 

23”7
400 m (54”) — nobena 
v teku na 800 m (2’Q5”), 1500 m 

(416”), 3.000 m (910”) in 100 m 
ovire (13"6) ni izpolnila norme 
nobena atletinja

višina (180 cm) — Simeoni 185 cm 
daljina (6,35 m) — nobena

krogla (16,50 m) — Petrucci 16,f E 
v metu diska (55 m), kopja (54 mi) 

in peteroboju (4200 točk) ni zb 
sedaj izpolnila zahtevane norme 
še nobena atletinja.
Zahtevane rezultate se lahko dot- 

seže do 24. avgusta. K temu sezna
mu je treba še dodati tri maracon* 
ce: Cindola. Accaputa in Mangan;* 
ter prav tako tri atlete v hitri ho
ji: Visinija, Zambalda in Valore- 
ja. Poleg teh pa prideta v poštev 
še obe štafeti 4x100 m. V nekate
rih panogah so tudi več kot trije 
zastopniki in ne bodo mogli vsi 
tekmovati. Že sedaj pa lahko odpi
šemo evropskega prvaka v teku na 
1500 m Areseja, ki ne bo branil 
osvojenega naslova v Helsinkih. Po 
vsej verjetnosti pa bosta v Rimu 
tekmovala Fiasconaro in Paola Pi
gili, ki sta še vedno poškodovana.

ČSSR — Turčija 59:58
LESTVICA: Jugoslavija 10, Fran

cija in ČSSR 8, švedska 6, Grčija 
4, Izrael in ZRN 2, Turčija 0.

G1EN
Poljska je premagala Španijo in 

je tako poskrbela za največje pre
senečenje petega kola v tej skupi
ni. S to zmago so Poljaki na lest
vici dohiteli Španijo in so postali 
kandidati za osvojitev enega od 
prvih dveh mest. Sicer pa bi lah
ko tudi SZ izkoristila ta nepričako
van spodrsljaj španskih košarkar
jev, ki bodo morali nujno prema
gati Italijane, če se hočejo uvr
stiti v finalni del.

Italija pa je tudi tokrat zanes
ljivo zmagala in trenutno vodi na 
lestvici z 10 točkami in brez po
raza. V tej skupini preseneča tudi 
zmaga Finske proti Belgiji.

IZIDI 5. KOLA 
Finska — Belgija 80:77
SZ — Avstrija 107:43
Italija — Nizozemska 67:49
Poljska — Španija 78:68
LESTVICA: Italija 10, Španija in 

Poljska 8, SZ 6, Nizozemska 4, 
Belgija in Finska 2, Avstrija 0.

* * *

GENOVA, 23. — V drugem dnevu 
mednarodnega ženskega košarkar
skega turnirja je Kanada po zelo 
izenačeni tekmi premagala Italijo s 
63:61 (28:35). V finalu za prvo me
sto se bosta tako srečali Sovjetska 
zveza in Kanada.

NOGOMET

BUENOS AIRES, 23. — Argentin
ska nogometna zveza je predložila 
mednarodni zvezi datum začetka 
prihodnjega svetovnega prvenstva. 
Po argentinskih predlogih naj bi 
se SP leta 1978 pričelo zadnji te
den avgusta ali prve dni septem
bra.

« * »

MILAN, 23. — Na sedežu profe
sionalne nogometne zveze je bil da
nes sestanek med predstavniki zve
ze in predstavniki italijanske tele
vizije. Na sestanku so se pogajali 
o obnovitvi pogodbe med RAI-TV 
in nogometno zvezo za prenose te
kem nogometnega prvenstva 1974-75.

VČERAJ SO V ZÌ/RICHU IZŽREBALI PARE EVROPSKIH POKALNIH TEKMOVANJ

V prvem kolu lahko delo za jugoslovanske ekipe 
Italijanom žrebanje ni bilo preveč naklonjeno

Zaradi disciplinskih ukrepov Lazio ne bo nastopil na tekmovanju za pokal državnik prvakov

ZtiRICH, 23. — Danes so opra- stopila na tekmovanju za pokal Randers Freja (Danska) — Dyna-
vili v tem švicarskem mestu žreba
nje enajsteric, ki se bodo srečale 
v prvem kolu nogometnega tekmo
vanja za pokal državnih pokalov, 
pokal pokalnih prvakov in pokal 
UEFA.

V tekmovanju za pokal državnih 
prvakov bo igral jugoslovanski pr
vak Hajduk z islandsko ekipo Ke- 
flavik. Spličani bi se morali brez 
težav uvrstiti v drugo kolo, saj ni 
bil islandski nogomet nikdar na 
visoki tehnični ravni.

Italije ne bo v tem tekmovanju 
zastopalo nobeno društvo. Držav
nemu prvaku Laziu je namreč med
narodna disciplinska komisija pre
povedala enoletno nastopanje na 
mednarodnih tekmovanjih.

V tekmovanju za pokal pokalnih

Pesimizem za tekmo 
s poljskimi klubi
Nasprotnik italijanskega po

kalnega prvaka Bologne bo 
poljska ekipa Guardia iz Var
šave. Ta ponovni spopad med 
italijanskim in poljskim nogo
metom je trener Bologne Pe- 
saola takole ocenil: «Žreb nam 
ni bil naklonjen, kajti vsi ita
lijanski navijači se še dobro 
spominjajo, na kakšni ravni je 
poljski nogomet. Zato bi bil 
bolje razpoložen, če se bi sre-] 
čali v prvem kolu s kako dru
go enajsterico. Vsekakor bom 
za obe tekmi svoje moštvo 
dobro pripravil.»

prvakov se bo beograjska Crvena 
zvezda spoprijela v prvem kolu z 
enajsterico Paok iz Soluna. Jugo
slovanska nogometna društva niso 
nikoli imela sreče z grškimi ekipa
mi, zato se bodo morali «črno beli» 
močno potruditi za napredovanje.

V tekmovanju za pokal UEFA bo
sta branila jugoslovanske barve 
Partizan in Velež. Velež se bo sre
čal s Spartakom iz Moskve, Beo
grajčani pa se bodo borili proti 
poljski enajsterici, imena katere 
pa poljska nogometna zveza ni še 
javila mednarodni zvezi.

Italijanska moštva, ki bodo na-

UEFA so Inter, Juventus, Napoli 
in Torino. Inter se bo spoprijel z 
zmagovalcem srečanja Etar Trno
vo — CSKA Sofija. Nasprotnik Ju- 
ventusa bo vzhodnonemška enajste
rica Vorwarts. Napoli se bo srečal 
z madžarskim Videotonom, Torino 
pa z moštvom Fortuna iz Diissel- 
dorfa (ZRN). O teh srečanjih je 
podpredsednik milanskega Interja 
Prisco dal zelo pesimistično izja
vo, saj je dejal, da bodo vse ita
lijanske ekipe kmalu izločene iz 
tekmovanja, če ne bodo zamenjale 
zastarelega načina igranja.

PARI PRVEGA KOLA 
Pokal državnih prvakov

Levski Spartak Sofija (Bol.) — Uj- 
pest Dozsa (Madž.)

Keflavik (Islandija) — Hajduk Split 
(Jugoslavija)

Feyenoord (Niz.) — Coleraine (Se
verna Irska)

Ararat Erevan (SZ) — Viking Sta- 
vanger (Nor.)

Hvidovre (Dan.) — Ruch Chorzow 
(Poljska)

Celtic Glasgow (Škotska) — Olym- 
piakos Pirej (Grčija)

St. Etienne (Fr.) — Sportnig Club 
(Portugalska)

Leeds United (Vel. Britanija) — 
Ziirich (Švica)

Slovan Bratislava (ČSSR) — An- 
derlecht (Belgija)

Valletta (Malta) — HJK Helsinki 
(Finska)

Omonia Nikozija (Ciper) — Cork 
Celtic (Irska)

Universtitatea Craiova (Rom.) — 
Atvidaberg (Švedska)

Jeunesse D’Esch (Luks.) —- Fener- 
bache Istanbul (Turčija) 

Barcellona (Španija) — SK Voest 
Linz (Avstrija)

Evropski prvak Bayern iz Miinchna 
bo nastopil v drugem kolu.

Pokal pokalnih prvakov
PSV Eindhoven (Nizozemska) — 
Ards (Sev. Irska)
Dinamo Kijev (SZ) — zmagovalec 

tekme CSKA Sofija — Etar Tr
novo (Bolgarija)

Gnardia Varšava (Polj.) — Bolo
gna (Italija)

Liverpool (Vel. Brit.) — Stroms- 
godset If (Norveška)

Paok Solun (Grčija) — Crvena zv.

MIRK« NOVOSEl TRINER EVROPSKE MLADINSKE REPREZENTANCE

Beograd (Jugoslavija)
.......................................mili.... .......................................... ....... ........ ....................................... ................................... . Benfica Lizbona (Portugalska) —

Vaniose If (Danska)
Ferencvaros Budimpešta (Madž.) — 

Cardiff City (Wales)
Real Madrid (Španija) — Fram 

Reykjavik (Islandija)
S. Waregem (Belgija) — Wien (Av

strija)
Eintracht ali Hamburg (ZRN) — 

Monaco (Francija)
Bursador (Turčija) — Finn Harps 

(Irskfl)
Dundee Unted (Škotska) — Juil Pe- 

trosani (Romunija)
Avenir (Luksemburg) — Paralim- 

ni (Ciper)
Malmo (Švedska) — Sion (Švica) 
Sliema Wanderers (Malta) — Lah- 

den Reipas (Finska)
Slavija Praga (ČSSR) — Karl Zeiss 

Jena (NDR)
Ekipa Magdeburga, ki je lani osvo

jila naslov pokalnega prvaka, bo 
nastopila šele v drugem kolu.

Pokal UEFA
FC Koln (ZRN) — Kokkolan PV 

(Finska)
Eintracht ali Hamburg (ZRN) — 

Bohemians Dublin (Irska)
Derby County (Vel. Britanija) — 

Servette Ženeva (Švica)
Ipswich Town (Vel. Britanija) — 

Twente Enschede (Nizozemska) 
Stoke City (Vel. Britanija) — Ajax 

Amsterdam (Nizozemska)
Rapid Dunaj (Avstrija) — Aids 

Calonica (Grčija)
Wacker Innsbruck (Avstrija) — Bo- 

russia (ZRN)
Sturm Graz (Avstrija) — Royal 

Antwerpen (Belgija)
Lokomotiv Plovdiv (Bolgarija) 

Vasas (Madžarska)
Etar Trnovo ali CSKA Sofija (Bol

garija) — Inter (Italija) 
Pezoporicos (Ciper) — Dukla Pra

ga (ČSSR)

Mirko Novosel, trener jugoslovan
ske košarkarske reprezentance, ki 
je na SP v Portoriku osvojila dru
go mesto, je v nedeljo odpotoval 
v Francijo, da si ogleda mladinsko 
EP. Novosel bo v Franciji izbral 
najboljšo mladinsko evropsko re
prezentanco, ki bo odpotovala v

ZDA, kjer bo odigrala osem prija- 
teljiskih tekem z ameriškimi sovrst
niki.

Sposobni jugoslovanski trener je 
tako dobil še eno laskavo prizna- 
njei Sicer pa je to zasluženo, saj 
je (Novosel že dokazal, da je pred 
vsem z mladimi odličen strokov

njak. Ne gre namreč pozabiti, da 
je Novosel s kadeti osvojil v Go
rici naslov evropskega prvaka, v 
Zadru pa je ponovil isti uspeh z 
mladinci.

(Na sliki Mirko Novosel na brni
škem letališču ob prihodu iz Por
torika.

mo Dresden (NDR)
Kopenhagen BC (Danska) — Atle

tico Madrid (Španija)
Dundee (Škotska) — Racing Bru

xelles (Belgija)
Real San Sebastian (Španija) — 

Banix Ostrava (ČSSR)
Nantes (Francija) — Legija Var

šava (Poljska)
Olympique Lion (Francija) — Red 

Boys Differdange (Luks.) 
Panathinaikos (Grčija) — Grass- 

hoppers (Švica)
Valur (Islandija) — Portadown (Se

verna Irska)
Juventus (It.) — Vorwarts (NDR) 
Napoli (It.) — Videoton Szekesfe- 

hervar (Madžarska)
Torino (It.) — Fortuna Diisseldorf 

(ZRN)

Rosenborg Trondheim (Nor.) — Hi- 
bernian (škotska)

IK Start Kristiansand (Norv.) — 
Djurgardens If Stockholm (Šve.) 

FC Amsterdam (Niz.) — Hibernians 
(Malta)

Partizan Beograd (Jug.) — poljska 
ekipa, ki jo morajo še določiti 

Victoria Setubal (Port.) — Real Za
ragoza (Šp.)

Porto (Portugalska) — Wolver- 
hampton Wanderers (Vel. Brit.) 

Steagul Rošu (Romunija) — Besik- 
tas Istambul (Turčija)

Oesters If Vaxjo (švedska) — Di 
namo Moskva (SZ)

Boluspor Bolu (Turčija) — Dinamo 
Bukarešta (Romunija)

Velež Mostar (Jug.) — Spartak 
Moskva (SZ)
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SP V GRENOBLli

Bobisovi (Madžarska) 
zlala kolajna

GRENOBLE, 23. — Madžarka H- 
dico Bobis je osvojila zlato kolaj
no v floretu na svetovnem prven
stvu v Grenoblu. To je tudi prvo 
zlato odličje za Madžarsko, ki je 
v tej disciplini žela levji delež, saj 
je s Schwarzenbergerjevo osvojila 
tudi srebrno kolajno. Tretja se je 
uvrstila sovjetska sabljačica Najla 
Gilazova.

Ta končni vrstni red predstavlja 
vsekakor presenečenje. Velike fa
voritinje, kot bivša svetovna prva
kinja Valentina Nikonova (SZ), o- 
limpijska zmagovalka Helena Belo- 
va (ŠZ) in svetovna prvakinja Rej- 
to (Madžarska), so bile namreč iz
ločene v polfinalnem delu.

Danes sta bili na sporedu tudi 
polfinalni srečanji ekip v sablji. 
SZ je v prvem srečanju premaga
la Italijo, v drugem pa je Romu
nija odpravila Madžarsko.

V finalu za 1. mesto je SZ pre
magala Romunijo z 9:3 in je s 
tem osvojila zlato kolajno. Italija

Prva srečanja v vseh treh skupi- pa si je priborila bronasto kolajn» 
nah bodo odigrali 18. septemora. | z zmago (9:6) proti Madžarski.

M* m. ■V?** H ' éé 'Mf ’
Openci so se v teh vročih poletnih mesecih pridno vrgli na prostovoljno delo pri izgradnji novih športnih objektov

v svojem kraju
............................................................................................................ .

Z udeležbo nekaterih najboljših tekmovalcev

Danes v Turinu 
atletski miting

Pričakuje se vrsta odličnih rezultatov

TURIN, 23. — Jutri bo na turin- 
skem stadionu mednarodni atletski 
miting, katerega se bodo udeležili 
najbolj znani ameriški in tuji atle
ti. Organizatorji tako lahko upravi
čeno pričakujejo nove rekorde v 
nekaterih panogah.

V teku na 100 m se bosta spet 
pomerila Kubanec Leonard in Ame
ričan Williams. Ameriški tekač, ki 
je s časom 9”9 tudi svetovni re
korder, se do skušal maščevati za 
nedeljski poraz v Sieni. Prav ta
ko bo zanimiv tek na 800 m. Na 
njem bo nastopil tudi Rick Wohl- 
huter, ki je letos že dvakrat le za 
las zgrešil svetovni rekord Itali
jana Fiasconara. Fiasconaro pa za
radi poškodbe ne bo tekel. Najres
nejši Wohlhuterjev tekmec bo tako 
rojak Jones. V teku na 400 m z 
ovirami bo poskušal Američan Hol
ding odvzeti rekord olimpijskemu 
prvaku Johnu Akii-Bui. V nedeljo 
je Holding pretekel 400 m v odlič
nem času 45”3, zato bo prav go
tovo tudi v teku z ovirami dosegel 
dober rezultat. Na 1500 m bosta 
tekmovala Novozelandca Dixon in 
Walker proti svetovnemu rekordu

Bayija, medtem ko ne bo imel v 
teku na 400 m Kubanec Juantore- 
na nobenega vrednega nasprotnika. 
Izmed domačinov je omembe vre
den le nastop Benedettija na progi 
200 m in štafete 4x100 m.

KOLESARSTVO
MILAN, 23. — Tehnična komisija 

italijanske profesionalne kolesarske 
zveze je kaznovala 62 kolesarjev, ki 
so odstopili na prvi kolesarski dirki 
po Furlaniji - Julijski krajini. Ko
lesarji, med katerimi so tudi Gi- 
mondi, Bitossi, Reybrouck, Basso 
in De Vlaeminck bodo morali pla
čati 15.000 lir globe, ker so naspro
tovali sklepu sodniške komisije, da 
se dodeli skupini 26 kolesarjev, ki 
je bila na begu, spet prednost, ki 
jo je zgubila zaradi zaprtega želez
niškega prehoda.

« * •

BOLOGNA, 23. — V četrtek bo 
krožna kolesarska dirka po Markah. 
Ekipe, ki bodo sodelovale na dirki 
bodo nekoliko okrnjene, saj ne bo
do nastopili Baronchelli, Zilioli, Pa 
nizza, Bitossi, Merckx in Gimondi.

ATLETIKA
NA MITINGU V LEVERKUSNU

M. Ommcr (ZRN) izenačil 
evropski rekord na 100 m

LEVERKUSEN, 23. - Na atlet
skem mitingu v Leverkusnu je 
zahodni Nemec Manfred Ommer 
izenačil evropski rekord v teku na 
100 m s časom 10”. Na istem mi
tingu je Ommer izenačil tudi ev
ropski rekord na 110 jardov s ča
som 9"2.

« * «

PRAGA, 23. — Na evropskem at
letskem prvenstvu, ki bo septem
bra v Rimu, bo nastopilo tudi 35 
čehoslovaških atletov. Med imeni, 
ki jih je češkoslovaška atletska 
zveza predložila mednarodni zvezi 
sta najbolj znana Ljubomir Nade- 
niček, ki bo tekmoval v teku na 
110 m z ovirami in metalec krogle 
Brabec.

TENIS
BENETKE, 23. — Italija in Ro

munija se bosta srečali v finalu 
evropske A skupine teniškega tek
movanja za Davisov pokal. Dvo
boj bo v Mestrah od 2. do 4. av
gusta. Italija bo nastopila v postavi: 
Panatta, Bertolucci, Zugarelli in 
Barazzutti. Tekmovanje bodo pred
vajali tudi po televiziji na drugem 
programu.

OBVESTILO
ZSŠDI sporoča, da bo urad r 

Ul. Ceppa 9 zaprt v dneh od pet
ka, 26. julija, do torka, 30. julija.

Emil Frelih:

V TAJGI SIBIRSKIH BREZ
POTOPIS

Pred stavbo je ogromen, z betonskimi ploščami pokrit pro
stor, ki ga na dveh straneh zaključujejo travnate površine z 
hegovanim živopisanim cvetjem. Razsežnost površine dokazu-

/1 s*.--i

Knjižnica ¥ Novosibirsku

jev da za parceliranje v prostranstvu Sibirije ni problemov.
Knjižnica je tako velika, da sem pri fotografiranju še ta

ko daleč odmaknjen od nje, komaj mogel zaobjeti v objektiv 
vso stavbo z odščipnjenima vogaloma. Pri tem pa sem se mo
ral trudoma tiščati ob hišo onstran široke ceste na koncu trga 
Oktobrske revolucije, ki ga z novimi gradnjami razširjajo v 
mastni kulturni center.

Znanstveno - tehnična biblioteka, načrtovana za vso Sibi- 
rijKo, je bila ustanovljena ob koncu prve svetovne vojne leta 
19X8, ko se je mesto imenovalo Novo Nikolajevsk. Dve leti po 
preimenovanju mesta v Novosibirsk leta 1927, so odprli knjižni
co tudi za širši krog znanstvenikov iz Moskve. Od leta 1958 
prejema knjižnica vse izvode publikacij, ki izidejo na ozemlju 
Sovjetske zveze.

Zaradi vse večjega razmaha znanosti in tehnike in njunih 
potreb po večjih prostorih so leta 1966 zgradili sedanjo stavbo, 
ki ne sodi le med največje v državi, ampak po svoji urejenosti 
in mehanizaciji tudi med najmodernejše.

Knjižnica ima fond deset milijonov zvezkov, ki so na voljo 
strokovnjakom in študentom znanosti, tehnike in poljedelstva. 
Neprecenljivo knjižno bogastvo, ki se letno dopolnjuje s tristo 
tisoči novih izvodov knjig, med njimi tudi iz inozemstva, je 
razmeščeno v podzemlju, ki meri štiriindvajset tisoč kvadrat
nih metrov. Knjige in publikacije izmenjujejo s petsto šest- 
naj£»timd znanstvenimi institucijami, med drugimi tudi z deve
timi iz Jugoslavije. Leta 1965 je Organizacija zveze narodov 
vključila novosibirsko biblioteko v svoj sklop in prejema od 
nje en izvod publikacij v angleščini, francoščini in ruščini, ki 
izidejo pri OZN.

Kot vodilni znanstveni center na vzhodu Sovjetske zveze 
posreduje znanstvene informacije za podiplomske študije in 
organizira zlasti proučevanje bibliografije. Letno natisnejo in 
izdatjo šestnajst naslovov informacij za znanstveno delo; med 
drugim tudi fotokopije in prevode iz tujih jezikov.

Izredne dragocenosti hranijo v oddelku redkih starih knjig

in rokopisov. Med njimi so unikati prvih tiskanih knjig. Po
sebno zanimivi so na pergamentu ročno napisana pisma in 
zgodbe apostolov, življenjepisi svetnikov in njihovi evangeliji. 
Zbirka vsebuje med drugim dva pergamenta iz 14. stoletja, 
nekaj iz 15. stoletja in manuskript na papirju iz 14. stoletja. 
Posebna vrednost sibirske biblioteke pa je beloruski ročno 
napisani Druzkov Evangelij iz 14. stoletja.

V štirinajstih po strokah razvrščenih velikih svetlih dvora
nah v gornjem traktu poslopja, kjer zaradi zasteklenitve ni
maš občutka, da si «zaprt med zidovi», lahko istočasno študira 
do tisoč ljudi. V vsaki čitalnici ima bralec pri roki pregled 
knjig, katerih izdaje so razstavljene na posebnih policah pri 
vhodu v čitalnico. Najsodobnejši elektronski pripomočki omo
gočajo posamezniku, da zaželeno knjigo s pritiskom na sve-

Operno gledališče v Novosibirsku

tlobni elektronski gumb tekoči trak avtomatično pripelje iz 
štirinadstropnega podzemeljskega depoja. Kadar svetlobni znak 
ugasne, bralec ve, da knjigo lahko dvigne na določanem mestu 
čitalnice. Ta manipulacija traja največ trideset minut.

Razgledovanje ogromnih prostorov zahteva veliko časa. 
Vendar je obisk ob pogledu tolikšnega umskega bogastva v 
osrčju Sibirije pravi užitek in hkrati navdušujoč.

Na glavnem novosibirskem trgu sredi mesta, na Lenino
vem trgu, dominira prav teko, če ne še bolj impozantna stavba 
opernega gledališča. Neverjetno je slišati, da je prav gledali
šče v največjem industrijskem središču Sibirije simbol mesta, 
spomenik vere v zmago, svobodo in mir. Veliko okroglo stav
bo so pričeli graditi nič prej in nič pozneje kot sredi vojne 
vihre leta 1942; s svečano predstavo opere M. I. Glinke Ivan 
Susanin pa so Gledališče Opere in baleta odprli ob koncu 
vojne na dan zmage 8. maja 1945.

Z nemajhnim občudovanjem in presenečenjem sem poslu
šal neznanega upokojenega delavca, ki je sedel na klopi v gle
dališkem nasadu in mi pripovedoval o gradnji gledališča, ko 
sem mu med ogledovanjem stavbe mimogrede navrgel, kako 
veličastno opero imajo.

«Veste», ml je priče] pojasnjevati, «mnogo ljudi, posebno 
še tujci nas sprašujejo, če med vojno res nismo imeli važnej
šega dela kot graditi gledališče. Gradili smo vse in še kako. 
Tudi orožje za fronto smo izdelovali. Prav gradnja te stavbe 
pa je bila za prebivalce mesta velika moralna opora. Vlivala 
nam je vero in utrjevala prepričanje v našo zmago, čeprav je 
bila vojna težka in kruta. Garali smo noč in dan. Mnogi Iz 
mesta so odšli na fronto, če si v najhujših časih lahko privo
ščimo gradnjo gledališča, smo menili, potem že ne more biti 
teko brezupno. Rusi pa imamo radi gledališče. Med vojno 
graditi teater pa je pomenilo, da bomo zanesljivo zmagali. Za
kaj neki bi ga pa gradili? Za mir vendar! Med zidanjem pa 
najbolj misliš na mir!»

(Naaai]evan]<} siedt)
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PREDSEDNIKOV GOVOR OB OBLETNICI STRMOGLAVLJENJA KRAUA FARUKA

Sadat zahteva skupen nastop 
Mrabcev na ženevski konferenci
Premočrtnost egiptovske politike v skladu z revolucionarnimi načeli - Smernice bodoče politike

KAIRO, 23.------ Ob 22. obletnici
egiptovske revolucije (23. septembra 
1952 je bil strmoglavljen kralj Fa
ruk) je predsednik egiptovske re
publike Anvar Sadat govoril na seji 
osrednjega odbora Arabske sociali
stične unije.

Sadatov govor je zelo pomemben, 
ker vsebuje več ali manj vse naj
važnejše komponente egiptovskega 
notranjega in zunanjega življenja s 
posebnim ozirom na vprašanja ure 
ditve političnih razmer na Bližnjem 
vzhodu v povezavi z zapleteno 
stvarnostjo odnosov med velesilami 
in tudi z dogodki, kot so bili tisti, 
ki so se odigrali na Cipru.

V svojem govoru ,ie Sadat po
udaril odgovornost Egipta pri ko
ordinaciji delovanja vseh arabskih 
dežel, ki so del konfrontacije, vklju- 
čivši Jordanijo in morebiti tudi Li
banon ter totalnega sprejemanja 
obveznosti do palestinskega narcda. 
Brez take koordinacije, je dejal 
Sadat, bi Arabci v drugi fazi iz
gubili bitko še preden bi jo začeli.

K tej koordinaciji soada predvsem 
boj za sodelovanje Palestincev kot 
samostojne narodnosti na ženevskih 
pogajanjih. Če pa bi države arab
ske konfrontacije in Libanon sam 
smatrali za potrebno bi se pogajanj 
moral udeležiti tudi Libanon.

«Najboljše orožje s katerim raz
polagamo — je dejal egiptovski pred
sednik — je za nas, ki poznamo ne
varnosti, ki so pred nami, bolje kot 
nekateri dobri govorniki (precej ja
sen namig na polkovnika Gedafija) 
enotnost arabskih vrst.»

Potem je Sadat omenil, da je bliž
nji najbolj delikaten problem vpra
šanje odnosov med Palestinci in Jor
danijo. Glede tega vprašanja je e- 
giptovski predsednik menil, da to 
vprašanje sploh ne obstaja, ker se 
je Jordanija odrekla zahodnemu bre
gu, reke Jordana ter priznala, da 
je imela nad tistim ozemljem le 
varuštvo, tako kot je tako varu- 
štvo izvajal Egipt nad Gazo.

Predsednik Sadat je tudi podrobno 
obravnaval odnose med Egiptom in 
ZDA ter SZ. Zanikal je, da bi se 
Egipt vdinjal komurkoli ter je obža
loval, da so se odnosi s Sovjetsko 
zvezo nekoliko skalili. Pozival pa je 
Arabce na strpnost in umirjenost, 
ker ne bi nobena država na svetu 
sprejela totalnega uničenja Izraela.

Pripomnil pa je, da je bodočnost 
negotova in da mora biti egiptovski 
narod pripravljen na nove žrtve, 
če bi Arabci s pogajanji ne utegnili 
doseči svojih ciljev (kar bi pomenilo 
ponovno vojno z Izraelom).

V svojem govoru je Sadat trdil,

da je bil razvoj egiptovske revo
lucije vedno zvest sam sebi in da 
je Egipt dosegel v teh 22 letih po
membne rezultate.

Sadatov govor bo imel določene 
posledice v arabskem svetu. Na vi
dez bi se zdelo, da je prišlo do pre
loma med Sadatom in Jaserjem A- 
rafatom, ki se sedaj spričo spora
zuma med Egiptom in Jordanijo 
skuša pogajati z Libijo in Irakom. 
Tudi polk. Gedafi je ponovno na
padel egiptovskega predsednika.

Iz Libanona sporočajo, da so 
Izraelci ponovno napadli taborišča 
Palestincev. Človeških žrtev baje 
ni bilo.
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Politična kriza v Španiji

MADRID, 23. — Generalisim
Franco je pred nekaj dnevi hudo 
zbolel. Prejšnji petek je bruhal kri 
in zdravnikom se je komaj posreči
lo, da so ustavili krvavitev. Potem 
pa je prišlo v nedeljo še do ponovne 
krize, čeprav blažjega značaja. 81- 
letnemu španskemu diktatorju se je 
posrečilo, da prebrodi obe krizi.

Včeraj je njegov zdravnik izjavil, 
da bo Franco prihodnji teden za
pustil bolnišnico. Prav gotovo bo 
odšel v Galicijo na počitnice, ki 
bodo trajale do jeseni. Medtem bo 
državne posle opravljal princ Juan 
Carlos. Na sliki: Franco na hodniku 
bolnišnice.

SZ presegla ZDA 
pri izdatkih za obrambo

NEW YORK, 23. — Ameriška CIA 
(Central intelligence agency), trdi, 
da je sovjetski proračun za obram
bo presegel, čeprav le za malo, a- 
meriškega. Od leta 1950 do konca 
1970 je bil ameriški obrambni pro
račun odločno večji od sovjetskega. 
Položaj se je začel spreminjati po 
1. 1970.

V krogih CIA menijo, da sta na 
ta preobrat vplivala dva činitelja: 
1. vsakoletno zvišanje sovjetskega 
proračuna za 3 odstotke ter 2. isto
časno vpadanje ameriškega prora
čuna posebno po koncu vojne v In- 
dokini, oziroma po umaknitvi ame
riških čet iz te azijske države.

SAN CLEMENTE, 23. — Pred
sednik Nixon bo prihodnji petek ob 
pol dveh (po legalnem času) govoril 
v Los Angelesu o ameriškem go
spodarskem položaju. Govor bo imel 
na zasedanju trgovinskih zbornic 
Los Angelesa in Kalifornije. Nixon 
se je v zadnjih dneh pogovarjal s 
predstavniki raznih sektorjev ame
riškega gospodarstva.

OB VHODU NA BRENNERSKO
AVTOCESTO PRI STERZENU

Tovornjak v avto: 
trije mrtvi 
en hudo ranjen

BOČEN, 23. — Uničena druži
na — mati in otroka mrtva, oče 
pa se hudo ranjen bori v bolniš
nici s smrtjo — je obračun straho
vite prometne nesreče ob vhodu na 
brennersko avto cesto pri Sterzenu 
(Vipiteno). Tovornjak nemške re
gistracije se je iz še neugotovlje
nih razlogov silovito zaletel v avto 
39-letnega nemškega državljana 
Franza Mutzla, ki je bil ustavljen 
pri začetni postaji avto ceste in 
je plačeval cestnino.

Težki tovornjak je vlekel za sabo 
skoraj za sto metrov Mutzlovo «ci
troen DS 21», ki se je zaradi silo
vitega trčenja vnela. Mutzlova že
na Maria in otroka, 6-letni Georg 
in 3-letni Heikl, so zgoreli v vo
zilu, šoferja pa je rešil mlad mo
ški, ki se je drzno približal gore
čemu avtomobilu in izvlekel Mut
zla na varno. Moškega so takoj od
peljali v bolnišnico v Innsbruck, 
kjer so ga sprejeli 9 pridržano 
prognozo zaradi notranjih poškodb 
in opeklin po vsem telesu.

Agenti prometne policije so pri
prli šoferja tovornjaka, 32-letncga 
Klausa Schwantuschela, ki se bo 
moral zaradi prask in podplutb 
zdraviti osem dni v sterzenski bol
nišnici.

‘mmmm ......

Turisti, ki so letos v velikem številu prišli na Ciper, so takoj ob izbruhu krize skušali zapustiti otok. Velika 
večina pa se je znašla v križnem ognju med Turki in ciprskimi Grki, ker so cblasti zaprle letališče v Nikoziji. 

Šele včeraj so lahko zapustili otok z angleškimi in ameriškimi ladjami

V PASTORALNEM PISMU VERNIKOM

Portugalski škofje opozarjajo 
is a «nevarnost» popuščanja levici

Zmerna avtokritika zaradi popuščanja Caetanovemu režimu - Angolo bo 
upravljala vojaška junta - Lizbona prekinila diplomatske odnose z Malavijem

RIM, 23. — Italijanska sodišča 
so izrekla v letošnjem januarju 1052 
razsodbi o zakonski ločitvi, medtem 
ko jih je bilo v odgovarjajočem 
mesecu lanskega leta 2024. V le
tošnjem februarju je 127 razsodb za
devalo civilne zakone. 925 pa pre
nehanje civilnih posledic cerkvenih 
zakonov.

LIZBONA, 23. — Portugalska ško
fovska konferenca je danes s pas
toralnim pismom vernikom prvič zav
zela uradno stališče do novega reži
ma po strmoglavljenju fašističnega 
premiera Marcela Caetana.

škofje v pismu vernikom najprej 
poudarjajo, da jo tudi cerkev pred 
državnim uradom 23. aprila trpela 
zaradi zatiralnega režima, pripominja
jo pa, da je s svojim posegom sku
šala omejiti napake prejšnjega reži
ma. Priznavajo sicer, da cerkveni 
dostojanstveniki niso sicer vedno jav
no obsojali skrajnosti Salazarovega 
in nato Caetanovega režima, dodaja
jo. pa, da so vedno posredovali pri 
oblastnikih, ko so imeli to za potreb
no in učinkovito.

«Cerkev vsekakor priznava — piše 
v pismu — da bodisi na ravni cerk
venih dostojanstvemkov kol na ravni 
laičnih vernikov lahko obremenjujejo 
cerkev odgovornosti za zagrešene ali 
tolerirane napake. Zanikati to bi bi
lo kot zanikati, dà so v cerkvi lju
dje, ki so podvrženi spremembam in 
omejitvam svoje nravi.»

Škofje nato analizirajo odnos cerk
ve do gibanja 25. april, kateremu 
priznavajo zasluge, da je z nekrva 
vo revolucijo odprl pot uvedbi dr
žavljanskih svoboščin, osvobodil poli
tične jetnike, sprejel in začel ures
ničevati nade portugalskega naroda 
in tako razorožil mržnjo velikega 
dela sveta do Portugalske. Vsekakor 
pa škofje opozarjajo tudi na neka
tere «negativne plati» novega režima 
in obsojajo zlasti «izrabljanje» svobo
de s strani skiajno levičarskih skupin.

Kar zadeva bodočnost, pa so portu
galski škofje mnenja, da Je treba
obnoviti politično gospodarsko in kul
turno življenje v državi in najti za
to ustrezni model, ki naj ne pasivno 
posnema zunanjih modelov. S tem pa 
dokument cerkve opozarja na nevar
nost ekstremističnih ideologij, s ka
terimi cerkev in katoliki ne morejo
soglašati, ker izhajajo iz drugačnih
svetovnonazorskih načel. V tem o- 
čiten namen škofov, da opozorijo

Portugalce na «nevarnost» komunistič. 
ne partije.

Kar zadeva pa gospodarske težave, 
so visoki ceikveni dostojanstveniki 
mnenja, da so se prejšnjim težavam 
pridružile nove, ki so posledica neo
mejenega in včasih nerazsodnega 
stavkovnega gibanja Škofje izraža
jo svojo globoko zaskrbljenost spričo 
stečajev nekaterih pomembnih podje
tij kar naj bi pospešilo število brez
poselnih. To vprašanje — opozarjajo 
škofje — se bo v prihodnje še zaos
trilo s povratkom kolonov iz preko
morskih pokrajin in vojakov, ki so 
odslužili vojaški rok.

Dokument se zaključuje z zagoto
vilom, da bo cerkev prisotna kot ak
tiven dejavnik v tem odločilnem ob
dobju portugalske zgodovine in da 
bo podprla narod na poti demokratič
nega razvoja.

Portugalska vlada je medtem že 
nekaj dni stalno zasedala, da bi 
našla rešitev angolskega vprašanja. 
Vojaška junta je sklenila ustanoviti 
v tej državi podobno junto kot na 
Portugalskem, ki naj bi prevzela ob
last, dokler ne bo izvršena korenita 
politično-upravna preobrazba te dr
žave.

Sestankom vlade in vojaške junte 
je stalno prisostvoval tudi angolski 
guverner Silverio Marques, ki je 
prišel pred tremi dnevi v Lizbono na 
posvetovanja. Doslej ni še znano, 
kdaj se bo general Marques vrnil 
v luando kot tudi ni znana vsebi
na pogovorov, ki jih je imel z glav
nimi portugalskimi voditelji.

Zaradi neredov v Angoli in v Mo
zambiku je minister za prekomorske 
pokrajine Almeida Santos začasno od- 
'ožil obisk v teh državah, prav tako 
ni še znano kdaj bo obiskal koloni
je portugalski predsednik Spinola.

Zunanji minister Mario Soares pa 
je sporočil, da je portugalska vlada 
sklenila prekiniti diplomatske stike 
z Malavijem in je odpoklicala svoje
ga veleposlanika v Zombi. Malavi 
je poleg Rodezije in Južne Afrike 
bila edina država, s katero je Lizbo-

Nepriporočljiva vožnja s taksijem: veliko več možnosti je, da se potnik 
pripelje v bolnišnico z rešilnim avtom kot pa na cilj s taksijem
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Zinili ciprske kria BRAZILSKI ŠOFERJI IZUMILI AVTOMOBILSKI VELESLALOM

BLAZNO DIRKANJE PO ULICAH RIO DE JANEIRA
poletnih kri/arjenj

REKA, 23. — Zaradi izbruha voj
ne na Cipru je reška družba Ja- 
drolinija sporazumno z domačimi in 
tujimi turističnimi agencijami skle
nila začasno spremeniti program 
križarjenj za ladji «Istra» in «Dal
macija».

V poletnem času «Dalmacija» red
no vzdržuje zvezo z Grčijo in s Tur
čijo; zaradi krize na Cipru bo ladja 
do nadaljnje odločitve vzdrževala 
vsakih sedem dni redno zvezo z 
Malto in Tunisom, ob povratku pa 
se bo ustavila v Palermu in Neaplju.
Ladja je že odplula na prvo letošnje 
križarjenje z 250 tujimi turisti na 
krovu.

«Istra», za katero so imeli v načr 
tu nekaj križarjenj s postajališči v 
Grčiji in na Rodosu, pa je včeraj 
odplula na novo križarjenje do Ca
tanie in Malte, ob povratku pa se 
bo ustavila v Benetkah in na Kor
čuli. Le ladja «Jedinstvo» in trajekt 
«Liburnija» bosta redno vzdrževala 
enotedenske zveze z otokom Krfom 
in z Igoumenitso.

SIMONOVA TURNEJA PO BLIŽNJEM VZHODU IN PO EVROPI

! ZDA DOSLEJ GLUHE 
ZA EVROPSKE ZAHTEVE

Ameriški zakladni minister ni hotel povedati n:č 
konkretnega o morebitni finančni pomoči Italiji

na imela diplomatske stike.
Vzrok ukrepa portugalske vlade je 

dejstvo, da je malavijsko vlada za
vrnila zahtevo po izročitvi J. Jardina. 
premožnega industrijca in vplivnega 
dostojanstvenika Caetanovega režima, 
ki ga dolžijo, da je vodil gibanje, ki 
si je zastavilo kot cilj odcep Mozam
bika od matične države in vzposta-, 
vitev rasističnega režima po rode-, 
zijskem zgledu.

Soares je tudi poudaril, da imajo 
v Malaviju svoja oporišča desničarski 
teroristi, ki s svojimi prevratniškimi 
dejanji skušajo onemogočiti pogaja
nja med Lizbono in mozambiškim os
vobodilnim gibanjem Frelimo.

j J
lj
1 RIM, 23. — Ameriški zakladni mi- 
rtister William E. Simon je prispel 
diavi v Rim. Sprejel ga je italijan
ski zajdadni minister, ki se je 
dblgo pogovarjal z njim. Pozneje so 
se pogovorom pridružili tudi mini
ster za proračun Giolitti, minister 
za finance Tartassi ter guverner 
Bianca d’Italia Carli. V uradnem 
sporočilu je rečeno, da se razgovori 
uvrščajo v kontekst posvetovanj 
med ameriškimi monetarnimi ob- 
larstmi in tistimi najpomembnej- 
šilh evropskih držav. V sporočilu je 
še. rečeno, da je posvetovanje nu
dilo priložnost za poglobljen pregled 
najvažnejših problemov, ki so po
vešam! z mednarodnim gospodar
skim in finančnim položajem ter še 
posébej s tistimi, ki zadevajo boj 
proti inflaciji ter težave na katere 
so naletele v zadnjem času države, 
kjer' so. najbolj izraziti pojavi ne
ravnovesja plačilne bilance. V tej 
zveizi je italijanski zakladni^ mi
nister seznanil svojega ameriškega 
kolega z ukrepi, ki jih je sprejela 
italijanska vlada za boj proti infla
ciji, za ozdravitev plačilne bilance 
ter za uravnovešenje italijanskega 
gospodarstva.

Na pogovorih so potem obravna
vali vprašanje finansiranja petrolej
skega deficita ter reforme medna
rodnega monetarnega sistema. Ame- 
ridki minister pa je s svoje strani 
seznanil ministra Colomba o rezul
tatih svojega nedavnega obiska v 
nekaterih važnejših glavnih mestih 
arabskega sveta.

Po svojih razgovorih z italijan
skimi državniki je ameriški zaklad
ni. minister izjavil časnikarjem, da 
se je pogovarjal z italijanskimi pred- 
si.avniki o vprašanjih cene petroleja 
ter še posebej o italijanskih gospo
darskih vprašanjih.

Ko so ga vprašali, če bi se ute- 
ginilo zgoditi, da bodo padle cene 
petroleja, je Simon dejal, da je res 
siedaj na svetu rezerva kakih dveh 
unilijonov sodčkov petroleja, toda 
j znižanje cen te sirovine ne bo na 
j vsak način občutno.

Časnikarji so ga še vprašali, če 
fje italijanska vlada zaprosila ame- 
' riško za posojilo, toda ameriški pred- 
jstavnik je dejal, da ni bila postav
ljena nobena taka zahteva. Ko so 
ga še vprašali, če se lahko pred
videva kaka druga oblika pomoči, 
je Simon dejal, da ni bila postav
ljena nobena specifična zahteva. Na 
vsak način gre za zapleten problem, 
ker mora vsako pomoč odobriti a- 
meriški kongres.

Zakladni minister je odpotoval iz

Rima ob 13.30 proti Parizu, kjer se 
bo sestal s francoskimi državniki in 
potem proti Londonu.

Simon je prispel v Rim iz Zvezne 
republike Nemčije, kjer se je po 
svojem obisku na Bližnjem vzhodu 
pogovarjal s kanclerjem Schmidtom 
in drugimi zahodnonemškimi pred
stavniki. Zdi se, da so se pogovori 
vrteli pisebno okoli vprašanja «ev- 
rodolarjev», ki so skoraj popolnoma 
izginili z evropskega trga. Danes se 
v bistvu dogaja to, da Evropa pla
čuje v slavnem velike vsote a* 
rabskemu svetu, toda ta denar ne

MOC IMENA
Britanski minister za promet 

ima opraviti z nenavadno pri
tožbo. še pred nekaj tedni je 
bil v Angliji kraj, ki ga je 
vsako leto obiskalo toliko turi
stov, da so prebivalci lahko 
živeli od tujskega promila. V 
letošnjih počitnicah pa turistov 
ni in prebivalci so ob zaslu.ek.

Tega preobrata je kriva spre
memba imena. Prej je imel 
kraj najdaljše ime v Angliji: 
začelo se je z Lanflair, ki mu 
je sledila še dolga vrsta črk. 
Vsega skupaj jih je bilo 55. 
Turisti so se lahko pohvalili, 
da so prišli v kraj z najdalj
šim imenom na svetu. Bahavo 
so se fotografirali pod napisom 
na železniški postaji, prijate
ljem so pošiljali razglednice z 
nenavadnim poštnim žigom-.

Odkar pa so pristojne oblasti 
spremenile kraju ime v Lan- 
dron, ga še pes ne povoha. Po 
kaj naj bi turisti hodili sem
kaj? Zaradi tega so prebival
ci prosili, naj njihovemu kraju 
vrnejo prvotno ime.

sre potem za investicije v Evroni, 
temveč v ZDA. Zvezna republika 
Nemčija je skušala nekoliko omiliti 
ta negativni gospodarski kurz ter 
je. kot je znano, prodala Iranu do
ločen odstotek Kruppovih delnic.

Pred časom je bilo v Evropi 
preveč «evrodolarjev» s katerimi 
so manevrirali švicarski denarni 
mogotci.

ZDA so tedaj enostransko ukinile 
konvertibilnost svoje valute. Danes 
je otipljivo, da teh procesov ne 
manevrira.jo več švicarski mogot
ci, temveč zelo verjetno veliki a- 
meriški kapital, ki skuša kovati 
dobiček iz težav v katere je zašla 
zahodna Evropa.

................................ ......................................... ............................................n....................................................... ........................ ..il....»

NFZASUŠAN POSKUS ZAVIRANJA PREISKAVE 0 «ČRNI MREŽI»

Dr. Arcai in dr. Trovato ugotovila pomanjkljivosti v gradivu obveš
čevalne službe po primerjavi s pričevanjem milanskega časnikarja

RIO DE JANEIRO, 23. — Brazil
ski avtomobilisti so imeli nov kakor 
tudi smrtonosen šport: avtomobilski
veleslalom. Ker pa ne morejo poka
zati svoje šoferske spretnosti z vra
tolomnimi spusti po strmih pobočjih 
hribov iz enostavnega razloga, ker 
v državi ni velikih vzpetin, so spre
menili v dirkalne steze nasičene u- 
hce Ria de Janeira, kjer ne da bi 
zmanjšali hitrosti in ne da bi se 
dotaknili zavore, dirkajo kot nori 
med prestrašenimi netekmovalci.

Nenavaden šport je tudi glavni 
vzrok za izredno veliko število smrt
nih prometnih nesreč. Statistični po
datki kažejo, da krivulja, ki po
nazarja število žrtev nerazsodnega 
pouličnega divjanja, sili vztrajno nav
zgor: v samem Rio de Janeiro je po
prečje doseglo strahovito raven e- 
nega mrtvega vsake tri ure. Lani so 
v državi zabeležili nad sto tisoč

prometnih nesreč, v dobi od leta 
1960 do 1973 pa je zaradi prometnih 
nesreč umrlo nad 108 tisoč Brazil
cev, ranjenih, ki so morali na 
zdravljenje v bolnišnico, pa je bilo 
nad dva milijona.

Vsak tuji turist ki pride v Rio, se 
lahko neposredno udeleži dirke, ki se 
vrši brez prestanka po mestnih uli
cah. Dovoli je. da se opogumi in 
stopi na enega od tolikih taksijev, 
ki stalno krožijo po ulicah in se po
pelje denimo od plaže Copacabana 
v upravno središče. S predpostavko, 
ki pa je bolj malo verjetna, da pri
de potnik cel na cilj in z avtom, s 
katerim je začel potovanje (veliko 
več možnosti je, da se mora prese
liti v rešilni avto, ki ga bo zapeljal 
v bolnišnico), bo doživel srhljivo iz
kustvo, kateremu se bo skušal v 
prihodnje izogniti z vsemi svojimi 
silami. ' '

Dodati je treba, da se že itak 
tvegano potovanje s taksijem lahko 
spremeni v halucinanten doživljaj, 
če tistega dne slučajno tekmuje bra
zilski avtomobilski prvak Emerson 
Fittipaldi. Taksist bo po radiu sledil 
dirki svojega ljubljenca in ga bo 
skušal po svojih močeh posnemati. Za 
volanom potolčenega taksija se čuti 
kot Fittipaldi v izpopoljenem dirkal
nem vozilu. Ko prvak pritisne na 
plin, bo to storil tudi on, ne gle
de na to, da vozi po mestni ulici 
nasičeni z avtomobili.

Položaj domnevnega potnika ni nič 
kaj zavidljiv, poslabša pa se lahko, 
če brazilski prvak osvoji prvo mesto. 
Vsak taksist brez izjeme bo spustil 
volan in se obrnil proti potniku (ne 
da bi seveda zaradi tega zmanjšal 
hitrosti), da bi tudi sopotniku vlil 
svojo radost ob' zmagi brazilskega

dirkača. Izkušnja, preprosto poveda
no, ki ni priporočljiva srčno bolnim, 
pa tudi zdravim ne.

Brazilski prometni zakonik je zelo 
strog in predpisuje do 14 let zapor
ne kazni za šoferja, ki je zakrivil 
smrtno prometno nesrečo. Tudi hudi 
zakonski ukrepi pa kot kaže ne pres
trašijo brazilskih šoferjev, ki po ve
čini vozijo z napol praznimi pnev
matikami, le da bi na ovinkih in ob 
startih gume cvilile in žvižgale.

Oblasti niso prezrle perečega vpra
šanja prometa. Pred kratkim je mi
nister za pravosodje Falcao pouda
ril, da je vprašanje prometa eden 
prvih problemov, ki se jih bo lotil 
novoizvoljeni predsednik Geisel. Tudi 
stroge brazilske gorile so nemočne 
pred vprašanjem prometa, a kaj ko 
morilci na štirih kolesih niso poli
tični «zločinci», za katere so «stro 
kovno usposobljene»,

BRESCIA, 23. — Preiskovalni
sodnik Arcai in javni tožilec Trova
to, ki vodita preiskavo o prevraL 
niški organizacij MAR, sta ugoto
vila, da so dokumenti o delovanju 
te organizacije, ki sta jih dobila 
od obveščevalne službe SID. nepo
polni. Gre za prepise pogovorov, 
ki jih je časnikar Giorgio Zicari 
imel z voditeljem MAR Fumagnl- 
lijem in z njegovo desno roko Gac- 
tanom Orlandom.

Kot je znano, je časnikar po 
prvem stiku s Fumagallijem opo
zoril obveščevalno službo na nevar
ne naklepe, ki jih je kovala skraj- 
nodesničarska organizacija. Na proš
njo agentov SID se je Zicari še 
nekajkrat sestati s fašističnimi pre
vratniki in posnel na trak njihove 
izjave. Gradivo je nato izročil ob
veščevalni službi ter se obvezal, 
da o vsej zadevi ne bo pisal, do
kler ne bo dobil dovoljenje od SID.

Ko je okoliščina prišla na dran, 
sta tako dr. Arcai kot dr. Tambu
rino, ki vodi preiskavo o delova
nju Vetrovnice, zahtevala od obve
ščevalne službe posnetke. S posre
dovanjem obrambnega ministra An
dreottija sta sodnika dobila zahte
vano gradivo, a le v prepisu, ker 
je obveščevalna služba sporočila, 
da je uničila originalne magneto
fonske posnetke. Dr. Arcai ib dr. 
Trovato, ki sta pred nedavnim; za
slišala Zicarija o pogovorih, ki jih 
je imel z voditelji MAR, sta ugo
tovila, da so prepisi nepopolni. Iz 
gradiva obveščevalne službe so izo
stale pomembne okoliščine, med 
drugim nekatera imena prevratni
kov, ki sta jih Orlando in Fuma
galli povedala Zicariju.

Sodnika sta se odločila, da gresta 
do dna nezaslišanemu poskusu za
viranja preiskave in to s strani 
državnega organa, ki je zadolžen, 
da skrbi za varnost države.

Arcai in Trovato sta danes na
daljevala z zasliševanji doslej are
tiranih fašistov, da bi si ustvarila 
čim jasnejšo sliko o naklepih MAR 
in o razpredenosti te organizacije. 
Včeraj sta zaslišala Carla Fuma- 
gallija, danes pa so prišli na vrsto

drugorazredni člani fašistične tolpe. 
Po govoricah z brescianskeea so
dišča kaže, da Fumagalli ni dodal 
nič novega k temu, kar sta sodnika 
že vedela o «črni mreži».

Orožniki in policija medtem še 
vedno iščejo Luciana Buonocoreja

DODATEK ZA GOLOTO
Nekatera nemška gledališča 

dajejo svojim igralkam nagra
de za goloto. «Naše umetnice 
— je dejal predstavnik mun- 
chenskih komornih iger — so 
precej sramežljive, zato jim 
dajemo po 50 mark nagrade na 
večer, če nastopijo popolnoma 
gole.» Po predvidenih tarifah 
so gole prsi vredne le 25 mark 
na večer.

LJUBEZNIVI TAKSISTI
Parižanka Martine Bianchi se 

je pritoževala newyorskemu 
županu, da ji je neki taksist 
zaračunal 52 dolarjev za vož
njo od letališča do središča me
sta, kar je skoraj petkrat več 
kot običajna tarifa. Potem se 
je zbralo 180 newyorskih taksi
stov: opravičili so se ji zaradi 
črne ovce v svojih vrstah, ji 
vrnili 52 dolarjev in jo ves dan 
zastonj vozili po velemestu, zve
čer pa so jo še povabili v 
svojo družbo.

in Giuseppa Picconeja Chioda, proti 
katerima sta brescianska sodnika 
izdala zaporni nalog. Oba sta bila 
pomembna člana v «črni mreži», po 
mnenju preiskovalcev celo po
membnejša od Fumagallija in Ada
ma Degli Occhija. Kaže, da v tem 
pogledu preiskovalci niso naredili 
niti koraka naprej in sploh ne vedo, 
kje naj bi ju iskali.

GLASGOW, 23. - Dva volčjaka 
sta napadla in raztrgala 10-letnega 
škotskega dečka ,ki se je igral 
sinoči v nekem javnem mestnem

vrtu v sredini Glasgovva. Policija 
je dolgo* časa iskala in nazadnje 
ujela psa, ki ju bodo pregledati, 
da bi ugotovili, zakaj sta napadla 
dečka.

Prijavljena sodišču 
ker je priklenila sina

CALTANISSETTA, 23. — Policija 
je prijavila sodišču 35-letno Angelo 
Starnino Casco, ki je mati šestih 
otrok za katere mora skrbeti sama, 
ker njen mož dela v Nemčiji. Sta- 
millovo so obtožili, da je priklenila 
na steno svojega stanovanja v Geli 
12-letnega sina Calogera.

Policija je prišla v stanovanje 
na poziv nekega neznanca ter našla 
dečka priklenjenega. Mati je vsa 
solzna izjavila, da ga je zvezala, 
ker se ji je upiral ter celo lučal 
kamenje nanjo. Prijavljena je bila 
sodišču zaradi uporabe nedovo
ljenih metod vzgoje. Ostala je na 
svobodi, ker pričakuje sedmega 
otroka.

Campora na zatožni klopi
BUENOS AIRES, 23. — Bivši pred

sednik Hector Campora se bo mo
ral zagovorjati pred diščiplinskim 
sodiščem višjega sveta justicialistič- 
ne stranke, češ, da je vzpodbujal 
marksistično infiltracijo v notra
njost stranke.

Kot je znamo, je konservativna 
struja stranke napadla Camporo po 
njegovem odstopu s položaja pred
sednika republike, češ da je pristaš 
levičarskega krila ter ga je zato 
prijavila višjemu svetu.

MANILA, 23. - Neki helikopter 
tipa «SH-3» ameriške mornarice je 
včeraj strmoglavil v morje, ker ga 
je zadel izstrelek tipa «sidevvinder». 
Vest je sporočilo poveljstvo mor
narice ter pristavilo, da pogrešajo 
vseh-šest članov posadke.


